


uvodnik

Korak naprej za Novo mesto: 
po mladinskem klubu še otvoritev knjigarne

Pridi in se sprehodi po svojem Parku!

Kdor drugim razkrije svoje občutke, tvega, da bo razkril svoj 
pravi jaz.
Kdor pred množico ljudi razgrne svoje zamisli in sanje, 
tvega, da ne bo ljubljen.
Kdor ljubi, tvega, da njegova ljubezen ne bo vračana.
Kdor upa, tvega, da bo razočaran.
Kdor poizkuša, tvega, da mu ne bo uspelo.
Toda največje tveganje v življenju je, da ničesar ne tvegamo. 
Tisti, ki nič ne tvega, nič ne naredi in nič nima - in nazadnje 
ni nič.
Morda se izogne trpljenju in žalosti, vendar se preprosto ne 
more učiti, ne more čutiti, ne more se spreminjati, rasti ali 
ljubiti.
Uklenjen je v svojo gotovost. Je suženj. Zapravil je svobodo. 
Le tisti, ki tvega, je svoboden.

Zgodba o šotorih, milenijskem novem letu, hrvaških 
bendih in občinskem denarju;

Tanja Gorenc, str. 3

O telesu proletarca v času globalne ekonomije; 2. del
»vrnitve k Marxu«,

Uroš Lubej, str. 5

Novo mesto je v začetku leta 2000 dobilo nov mladinski 
klub in bo čez nekaj tednov novo knjigarno. Vsi, ki ne 
pozabljate, veste, da je bila pot do novih mladinskih 
prostorov težka. Prostori kluba so razmeroma majhni, neki 
drugi, nekoč že namenjeni tej dejavnosti, bi bili mnogo boljši. 
A kljub temu je zaradi vložene energije in številnih želja klub 
zelo zaželen in potreben mestu. Zato gre zahvala vsem, ki so 
vanj vlagali svojo energijo in dobre želje ter s tem presegali 
negativno energijo, ki je prihajala iz ozkomislečih političnih 
krogov. Neka druga generacija je poskrbela, da je Novo 
mesto po gospodarski moči v samem vrhu med slovenskimi 
mesti, sedaj pa se zdi, kot da ni moči in energije, da bi storili 
še korak naprej. Veliko je vloženega truda, toda ogromno 
energije se razblini v nič, ker vsak dela zase in za svoje 
zadovoljstvo. Kot vemo, je potrebno veliko nesebičnega 
entuziazma in moči, da premagaš vse dvome, podtikanja in 
razvrščanja, saj večina ne premore volje in energije, da bi 
presegla tisti malenkosten (malenkosten, ki opredeljuje 
pojem malomeščanstva), zatrt način razmišljanja, ki jih 
zaznamuje.

Še zelo svež je spomin na prednovoletne dni tako razvpitega 
preloma tisočletij, ko je Novo mesto na svoj osrednji prostor 
v starem delu mesta postavilo šotor. Pa ne majhen šotor, bil 
je ogromen kompleks, ki je čisto zastri normalno podobo 
starega mestnega jedra. Se morda še spominjate let, ko 
smo se ob prednovoltnih zabavah (na Glavnem trgu je bil 
postaviljen le začasni oder) sprehodili pod lučkami, ki so nad 
našimi glavami pričarale čarobno, skoraj pravljično vzdušje. 
In daje novoletna zgodba še bolj novomeška, sta bila šotora 
dva in oba nikoli polna. Ali bomo kdaj v našem kraju znali 
storiti kaj enotno - s skupnimi močmi?

Tu se začenja zgodba, ki tudi z imenom protestira proti 
takemu mestu. Najprej, konec leta 1998, je Novo mesto 
dobilo mladinsko založbo - Založbo GOGA, sedaj pa še 
Knjigarno GOGA. Tako kot mladinski klub je tudi nastajajoča 
nova knjigarna rezultat dela posameznikov, ki želijo, da bi 
naše mesto kulturno raslo. Veliko smo v zadnjem času brali 
o umiranju Glavnega trga in malo je tistih, ki bi poleg velikih 
besed tudi kaj storili. Knjigarna prihaja brez velikih besed in 
ponuja mestu in Glavnemu trgu vsebino. Kljub temu, da 
knjigarna po nobenem merilu ne bo velika, ji nihče ne bo 
mogel očitati imena »knjigarna« - njen prvi, edini in osnovni 
cilj bo ponujati knjige (ne bo zgolj papirnica, kjer je v kotu 
prostor še za nekaj knjig). In to na način, da se bo 
obiskovalec dobro počutil v prostoru sredi samih knjig, da bo 
vsak vedel, daje dobrodošel, čeprav je prišel le listat po 
knjigah ob kavi ali čaju. To je naš cilj, za katerega se trudimo 
že nekaj mesecev ob pripravi vsega potrebnega za otvoritev, 
drugi del zgodbe pa je na vas, spoštovani someščani. 
Knjigarna, še tako prijetna, ne bo dosegla svojega namena, 
če bo prazna. Kot seje izrazil arhitekt, kije oblikoval 
notranjo opremo v črno-belem kontrastu, bodo barve 
knjigarni dajale knjige, jaz pa dodajam, da bomo toplino 
prispevali uporabniki.

Kot pravi zgoraj zapisana misel, tisti, ki nič ne tvega, nič ne 
naredi in nič nima - in nazadnje ni nič. Zato Vas vabim, da 
podpremo sanje, ki se s to knjigarno uresničujejo. Bile so 
drzne in tvegane, mnogi sojih označili za neracionalne, zato 
pa je in bo zadovoljstvo toliko večje. Vse ljudi dobre volje 
vabim, da se pridružite entuziastičnim ekipam Društva 
novomeških študentov, Mladinskega kluba in Založbe Goga 
ter z nami delite navdušenje ob odprtju kluba in najmlajše 
novomeške knjigarne. Naj bo Novo mesto - mlado mesto.

Gregor Macedoni

Večja osebna odgovornost poslanecev, Gregor Macedoni 
razlaga argumente v prid večinskega volilnega sistema,

str. 6

Kaj delajo slovenski »James Bondi« na drugi strani meje,
Nina Jakovljevič, str. 7

Kako se ubraniti pred nevšečnostmi sodobnih 
komunikacij (virusi, črvi) in kako ohraniti zasebnost,

Peter Breči, str. 7

Zakaj so odcepi z magistralke za Novo mesto v tako 
klavrnem stanju.

Samir Sarajlič, str. 8

Kako se bo končala zgodba o mestnih avtobusih,
Mojca Rapuš, str. 9
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Razstava Novomeščani 2000 Boruta Peterlina v

lenjskem muzeju, Fotopub,
str. 10-11,

D'VC01U1M\
ter razstava Koledar 2000 v galeriji Slmulaker,

Iztok Hotko, str. 12

Preureditev frančiškanskega trga.
Tomaž Levičar, str. 13

Novomeški rock, prelom generacij In nadaljevanje 
zgodbe.

Tomaž Koncilija, str. 14

Knjigarna Goga na glavnem trgu in prva knjiga 
Založbe Goga,

str. 15

Dolenjska študenta na potepanju po New Vorku,
Gregor Rožanc in Uroš Strel, str. 16



V božično novoletnem času, ko 

vsako, še tako majhno mesto - pa

da ne bi dolenjska metropola 

zablesti v sijaju prihajajočega

novega leta, sem se večkrat 

sprehajala po 'praznično 

okrašenem' mestu. Nekoliko 

manjše in tesno se mi je zdelo 

mestno središče, saj je bil moj 

pogled že s kandijskega mostu 

zastrt z belo plahto, na njej pa 

velik medved, ki je pozival h

Novomeška občina je za leto 2000 pripravila 
nekaj velikega, drugačnega in - vsaj v željah - 
boljšega. Ker milenijska evforija ni vsako leto in si 
mesto (beri: njegovi prebivalci) za tak dogodek 
zasluži večje občina potrdila in podprla še zadnji 
projekt iztekajočega se tisočletja. Po evropskih 
mestih so v počastitev prehoda v veličastno leto 
2000 postavili določene objekte: v Londonu 
veliko vrteče kolo, prenavljali so Rim .... 
Pričakovali bi milenijski presežek tudi v Novem 
mestu.

. . I ,
Oglas pred šotorom je napovedoval, da prihaja
vanj tudi Slovenska pop • zvezdnica in izpred 
davnih let miss Slovenije Simona Weiss. Pevka, ki 
je že večkrat za šalo napolnila tivolsko dvorano, 
ljudje pa so noreli od navdušenja, je tokrat sredi 
nastopa pozvala občinstvo, naj dvigne roke, da 
bo preštela, koliko jih je.

Postavitev šotora sredi Glavnega trga je stala 
milijon in pol tolarjev, vsak dan 'kampiranja' pa 
dodatnih petsto tisoč tolarjev. V pogovoru z gospo 
Nevo Pevec, direktorico Radia Max, sem izvedela, 
da je bil glavni sponzor prireditev pod šotorom na 
Glavnem trgu SIMOBIL, glavni organizator

Naslednji dan je na istem odru nastopil Agropop, 
vendar pa mi o^ijih ni prišla na uho niti ena sama 
vest (npr. cena vstopnice, začetek koncerta, 
število predškupin, ura dejanskega prihoda, 
število zapetih hitov, govorice, da jih je zapustila 
gonilna sila napredka Šerbi ...), razen zadnji hip 
ta, da je pel desetim ljudem. ♦

Mestna občina-JMovo mesto, soorganizator jpa je 
bil (potem, ko Radio Krka ni hotel soorganizacije' 

grizljanju najglasnejšega čipsa na^v* na Glavnem trgu) Radio Max. Vso dokumentacijo
ima torej v rokah Mestna občina. Pogodbe radia 
Max z nastopajočimi so bile podpisane lesvetu. Na beli površini je bil 

medved neskončno osamljen. Iz septembra.

nenavadnega zimskega kampinga 

sreidijmestnega jedra se je dvigalo 

vjaelo šotorsko platno.

Zakaj šotor ravno na Glavnem trgu?
Res je, da je šotor zgolj začasen -ojajekt. Ne 

grd' za arhitekturo, ki bi kršila urbanistična 
pravila, pa vendar bi se dalo najti kiakšen drug 
novomeški prostor, oddaljen od' Kettejevega 
vodnjaka, Trdinovega kipa ali 'motečih' drevesnih r- 
vej, ki so očitno delale napoto šotoru, saj jih je ' c 

žafgati. . •/bilo potrebno požargati.

Po besedah gospe Neve Pevec je Radfo Max 
predlagal postavitev šotora na Novem trgu, 
vendar je Društvo prijateljev mladine Mojca
izrazilo Jeljo za postavitev le-tega na Glavnem
trgu, kl^je bil najbolj bogato okrašen. (Baje ^e šotora in o 'stiskanju' denarja’ ki se v naši občini 
mesta ne okrasi zato, da bi postavilf šotor, am|fek# (pa tudi v drugih je podobno)_namenja kuttuti. 
da bi ljudje gledali okraske.) •

Kot se za postavljeni šotor spodobi (še vedno 
smo na Glavnem trgu), so bila vanj povabljena 
poleg novomeških prejživalcev tudi zhana 
glasbena imena. Na veča'po božičnem večeru je 
pripotoval znani hrvaški pevec Boris N^/kovič. 
Poslušanje njegovega- petja je stalo osemsto 
tolarjev, torej šotor * zdaleč ni bil nadomestek 
zastonjskim rajanjgfri na prostem, k/smo se jih 
■Udeleževali prednovoletne čase »rfajaj. Rezultat 
vstopnine je Ijila najbrž Vtizka jfdeležba na 
njegovem koncertu. Lokali vs^napko*li pa so bili 
polni^jd nedaleč od šotora se je-ggcil en lep večer.

Zakaj ije bilo potrebno za večino prireditev 
plačati vstopnino, če Je dala Mestna občina 
dnevno pol milijona tolarjev za 'domače 
občinstvo' iz žepa občinskih 
davkoplačevalcev?
Neva Pevec: »Kar je dala Mestna občina, je 

tretjina celotnega proračuna projekta. Če pa bi 
Mestna občina dala vse (to je Radio Max tudi 
predlagal), bi bile lahko prireditve brezplačne. 
Tako je glavni del stroškov prireditev nosil Radio 
M)fajh ne Mestna občina. Sami stroški promocije 
(na A-kanalu, v tiskanih medijih, na 5 radijskih 
postajah) so stali par milijonov tolarjev. Poleg 
tega smo imeli tudi dve dobrodelni prireditvi. 27. 
januarja dopoldne sta za predšolske otroke 
nacepita Dedek Mraz in čarovnik Grega, istega 
dne popoldne pa Foxy teens, Vili Resnik in 
novomeški košarkarji za osnovnošolce.«

Kako ste zadovoljni po novem letu z iztekom
prireditev? ■>
»Prireditev ocenjujem kot uspešno, saj ni bilo 

nobenega izgreda. Seveda pa so izgredi povezani 
tudi s številčnostjo obiska, ki bi res lahko bil 
boljši. Max seje odločil za soorganizacijo projekta 
z namenom promocije radia in jo na tak način 
tudi izpeljal. Vsi, ki z nami sodelujejo, so nam 
čestitali za izvedbo takega, projekta in tudi sami 
vse skupaj ocenjujemo kot uspešno. Primarni cilj 
ni bil zaslužek, temveč promocija.

Glede na članke v časopisju o 'turških hordah' naj 
povem, da je bil šotor kvaliteten, novejše 
izdelave, vsi tisti pa, ki se pritožujejo, bodo imeli 
prihodnje leto možnost pokazati kaj več.«

Vzporedno se je dogajala druga zgodba, na 
drugem koncu mesta. Poleg glavne avtobusne 
postaje je stal še en šotor. Nudil je drugačno 
zabavo od tiste, ki seje odvijala na Glavnem trgu. 
Lahko bi jo označili za rock sceno.

Sledil je »dan d« prireditev v središpu mesta. 
Sreda zvečer - karte po 1300 SIT so bile 
razprodane od sobote, na večer prireditve pa jih 
je bilo mogoče kupiti po nekoliko_ višji ceni. 
Nastopil je Petar Grašo, dalmatirski pevec, 
lomilec najstniških in ljubljenec odraslih src. 
Napolnil je šotor, kot že rteštetokraf marsikatero 
dvprano. Prišel je z zafriudo in - kolfse za zvezdo 
spodobi - prihranil svoje največje uspešnice za 
konec. Do.takrat pa je občinstvu postregel z 
nekaterimfhiti svojih dalmatinski# prijateljev/ic, 
predvsem Oliverja in Danijele. Obiskovalci so se 
zabavali.

f* '* t ’
V četrjfek je bil na, sporedu naitop novomeške 
godbe na pihala. Iz osebnih razlogov sem njihova 
ljubiteljica, zato je bila to rrfbja (brezplačna) 
priložnost, da Si prvikrat ojjjedam Občinsko 
zamisel od znotraj. Na koncrv 'dvorane' je stal 
oder, za njim p^lijra Novega mesta, pred odrom 
so sedeli godbeViiki in igrali. Olnjihovem nastopu 
'sem razmišljala o vsoti,” namenjeni postavitvi

Čigava odločitev je bila postavitev šotora 
nasproti avtobusne postaje oz. nasproti 
Harley bara?
Gospod Sandi Pirš, glavni urednik Radia 

Krka, je povedal, da sta Radio Krka in lastnik 
lokala Harley bar, gospod Barbič, sama izrazila 
željo za postavitev prednovoletnega šotora. S tem 
šotorom Mestna občina ni imela nobene 
povezave. Vstopnina je seveda bila, organizatorja 
sta z rezultatom zadovoljna, nastopalo pa je več 
znanih imen, med njimi: Dan D, Peter Lovšin, 
Zoran Predin, Zmelkovv, Orleki, Big foot mama, 
Magazin, Jasmin Stavros ... Vse stroške prireditev 
sta nosila Radio Krka in Harley bar, glavni namen 
pa je bil prav tako promocijski..

Zakaj je Upravna enota Novo mesto dala 
dovoljenje dvema prireditvama In zakaj ne 
le eni?
Gospod Derganc z občinskega sekretariata 

za okolje in prostor je povedal, da Upravna 
enota vodi postopke za vse organizatorje. O-tem, 
ali ena prireditev, ali dve, ali več, kdo je do 
organizacije upravičen in kdo ne,,ne pcesoja 
Upravna enota. Gre za upravni postopek, kjer 
ima vsek, ki se prijavi za organizacijo, pravico 
kandidirati.

H
r

Po vstopu v novo leto^je noč zasvetila z 
ognjemetom tudi na novomeškem Glavnem trgu, 
čeprav z manj IjOdmi kot leta poprej.

So si ljudje 'z vrha' oddahnili, ko so lahko na 
novega leta dan ukazali pospraviti ta
prednovoletni zabaviščni prizor ?

Na lastno vprašanje odgovarjam sama. Bolj kot
možnost, ki jo je sprožila ena gospa, ki je rekla, 
da nas ima občinska oblast za cigane, se mi zdi 
resnično to, da je ta oblast postavila šotor z 
namenom popestritve prednovoletnega in 
novoletnega vzdušja. Žal pa ljudje, ki imajd v 
svojih rokah vzvode odločanja, ne znajo vedno 
razporejati sredstev v pravo smer. Morda bi bilo
dobro pogledati, kako se to dela po drugih mestih 
(že Ljubljana je kar dober primer) ali celo
državah, prihodnjič pa bi bilo dobro že poprej 
spoznati želje in okuse čiljrte publike. (Na koncu 
lahko res pohvalimo le prireditve za otroke, med . 
njimi tudi že omenjeni dobrodelni prireditvi.)

Kot Novomeščanka bom za take napake vedno 
iskala tehtna opravičila. Naj izzveni vse skupaj 

_kot želja, da se ne bi več vrstile. Danes, po 
podrtju šotora in še vedno začudena nad 
občinsko politiko, sem spet navdušena nad 
lepotami Novega mesta.
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Vrnitev k Marxu (II)

Telo proletarca v času globalne ekonomije

Uroš Lubej
uros.lubej@siol.net

Človeštvo je na usodni preizkušnji! Človeško bistvo je ogroženo! 
Hudič seje razodel v podobi klonirajočega znanstvenika! Vlade 
zahodnih držav so takoj začele ustanavljati “etične" komisije, ki 
so bile namenjene preprečevanjih “zlorab” znanstvenih odkritij 
na področju genetike. Sprejeti so bili zakoni, ki so preprečevali 
t.i. genske manipulacije s človeškim in deloma tudi živalskim 
materialom. Nekoč (v času zgodnjega razsvetljenstva) so ljudje 
preprosto zaupali znanstvenikom: teologija, filozofija, umetne 
ipd. niso več potrebni, saj nam znanost da vse. kar 
potrebujemo. Znanost je vendar oprta na razum inHe kaj bi 
lahko bilo slabega v razumnosti! Znanost naj bi prinesla ljudem 
napredek in vsesplošno blagostanje. OdpraviiTnaj bi tisočletne 
predsodke in prižgala skano svetlobo, ifkazalo pa se je, da 
znanost nima kaj dosti opraviti s kakršno koli razumnostjo, da 
je, kot pravijo filozof«“brezglavn'. Znanost enostavno sledi 
protislovni logiki svojModkritij in se pri tem ne more ukvarjati z 
moralističnimi ali filozofskimi vprašanji o tem, kaj to ali ono 
odkritje pomeni za ^roveštvo”. In čisto v redu je, da je tako. Če 
pa človeštvo ni pripravljeno sprejeti znanstvenih odkritij, ga bo 
znanost preprosto zamenjala s kakšnim bolj ustreznim strojem.

Sicer pa si ob vsem kriku, ki so ga zganjali moralisti, ni nihče 
zastavljal bolj preprostih vprašanj. Na primer to, zakaj so se 
prebrisanci odločili, da klonirajo ravno ovco. Zakaj ne kakšne 
kokoške ali pa bolj običajne podgane ali pa - to bi bilo še 
najbolj iskreno - kakšne povprečne indijske deklice, ki sedaj 
živi tako, kot so pred stopetdesetimi leti živeli povprečni 
britanski otroci (glej knjigo Marxovega tovariša Friedericha 
Engelsa, Položaj delavskega razreda v Angliji). Zakaj ovca torej? 
Po stranski poti lahko dobimo enega od možnih odgovorov v 
zelo posrečeni reklamni potezi nekega slovenskega časopisa, 
posvečenega ekonomski problematiki: na fotki je čreda ovac, 
stvar pa je naslovljena kot “mali delničarji”. Poleg 
osamosvojitve in demokracije so nam devetdeseta prinesla še 
eno radost: postali smo kapitalisti. Pri tem ne mislim na 
spremembo družbenega reda, ukinitev slavnega socialističnega 
premoženja in uvajanje privatne lastnine. Postali smo kapitalisti 
v trenutku, ko je slovenski parlament sprejel zamisel o 
certifikatih. Kot je v nekem članku opozoril Rastko Močnik, je 
takrat vsak slovenski državljan, hočeš nočeš, postal kapitalist, 
pa četudi se je odločil, da bo certifikat preprosto raztrgal. 
Državljani smo tedaj postali potencialni investitorji, vsi smo za 
trenutek postali špekulanti, vsi smo se znašli na vroči sceni, ki 
seje začela formirati in na kateri kot da se vse odloča. Seveda

je bila prva reakcija tedaj nekakšen občutek radosti, sploh če za 
nami niso bila dolga leta garanja v kakem premogovniku, 
ampak smo komajda poskusili svoj prvi viski ali pokadili svoj 
prvi joint. Certifikat in kaj z njin narediti ter ponujeni joint, to so 
bile dileme generacije, ki je odraščala v prejšnjem desetletju. 
Občutek radosti, ki te je oblil, ko so ti odprli certifikatni račun, 
pa je bil enako varljiv kot omama canabisinega dima. Zdelo se 
je. da tu nekaj “ne štima", da ti je £iekaj dodeljeno le zato, da se 
preid-iie nekaj drugega, bolj odločilnega. Sreča in mir 
nekdanjega socialističnega proletarca sta bila s temi certifikati 
namreč za vekomaj izgubljena. Čepmv sedaj ni nič na boljšem 
glede materialoma položaja, se po t^m, ko se vrne z dela, še 
trese za to, kakšen JPborzno stanje njegove delnice. Zvijačnost 
kapitala je spet pretentala naivno humanistično zavest. Če je 
bilo prej vsem vseeno, kako gre podjetju, v katerem je zaposlen, 
je sedaj vsakdo pripravljen ovadin svojega, kolega, ki postopa po 
firmi, saj je sam domnevno zainteresiran zs to, da vsi delajo čim 
več in čim bolje. Samoupravljanje je ton«iokončno zmagalo; 
čreda nekdanjih proletarcev se je v obupu vrgla v naročje 
kapitala, svojega zvijačnega pastirja! No, in zaradi tega so na 
plakatu ti mali delničarji prikazani kot čreda ovac. In zaradi tega 
so znanstveniki klonirali ravno ovco. Nekaj simbolike pač ne 
škodi. Ljudem so hoteli pokazati, da za njih niso nič drugega kot 
ovce. Ena gor ali dol, v dobro organizirani čredi se to prav nič ne 
pozna! Kot smo državljani zablejali, ko so nam vrgli pred gobec 
certifikatni račun, tako so znanstveniki prepričani, da so z vso 
pravico zapolnili izpraznjeno pastirsko mesto človeške črede. 
Toda stvari se bodo v vsakem primeru peljale po svoji brezglavi 
poti.

Kdo je torej “ovca”? Marxov odgovor (in odgovor modrih 
sestavljalcev oglasa) je nedvoumen: ovca je lahko le delničar, 
katere koli vrste. Paradoksno torej suženj kapitala ni poceni 
delovna sila (“proletariat”), ki se je - historično gledano - 
preselila iz najbolj "razvitih” zahodnih držav v kakšno Indijo, 
ampak sam kapitalist. Če je kdo svoboden, potem je to 
proletarski razred, razred “izkoriščanih". Daoisti bi rekli: ker nič 
ne vzame, tudi nič ne izgubi. Bolj ko je bitje reducirano na kos 
mesa, bližje je svobodi. In proletariat ni nič drugega kot 
redukcija "človeka" na kos mesa; kos mesa, ki utripa poleg 
nekega orodja.

Le kdor je svoboden, je sposoben nekaj dati, ne da bi pričakoval 
kakršno koli povračilo. In kaj je ostalo od tiste človekoljubnosti, 
ki jo opisuje Friederich Engels v Položaju delavskega razreda v 
Angliji, človekoljubnosti, ki je značilna za razred izkoriščanih v 
nasprotju z razredom tistih, ki so sužnji kapitala. Engels; 
“Delavci so sami poskusili hude čase in zato lahko le 
sočustvujejo s tistimi, ki jim slaba prede. Zanje je vsak človek 
človek, buržuju pa je delavec manj kot človek. Zato so delavci 
priljudnejši, prijaznejši in, čeprav jim je denar bolj potreben kot 
premožnim, manj hlepe po njem, ker ima zanje vrednost samo 
zaradi tistega, kar lahko zanj kupijo. Nasprotno pa ima denar za 
buržuja neko posebno vrednost, vrednost boga. In to napravi iz 
buržuja nizkotnega, umazanega “denarnika”. Delavec, ki tega 
občutka spoštljivosti do denarja ne pozna, zato ni tako 
grabežljiv kot buržuj, ki dela vse samo zaradi denarnega 
zaslužka in ki vidi namen svojega življenja v kopičenju denarnih 
mošnjičkov. Zato je delavec tudi manj pristranski, ima veliko 
bolj odprte oči za dejstva kot buržuj in ne gleda vseh reči skozi 
naočnike lastnih koristi.” Nič ni ostalo od tega človekoljubja, 
razen morda v kakšni Indiji. Za današnje zahodnjaško 
človekoljubje je značilno, da ima “darovalec” od nje na primer 
davčno korist...

***

Toda ali je kloniranje sploh kaj novega? Za historični 
materializem prav gotovo ne. Kloniranje namreč nastopi že na 
ravni politične ekonomije, ki jo je odkril Karl Mare. Kako se 
namreč definira mezda v razmerah divjega kapitalizma? Mezda 
mora biti ravno dovolj velika, da delavec preživi in da se 
delavski razred reproducira. Zvijačnost kapitala zagotavlja, da 
mezda delavcu omogoči, da se vsak dan vrne na svoje delovno 
mesto. In seveda to, da proletarci med seboj seksajo, tako da 
prihajajo novi in novi rodovi človeškega materiala, ki se je 
sposobna priklopiti na stroj. Stroj namreč ne zahteva 
indivuduuma, ampak zgolj roko, ki ga poganja. Rudnik ne 
zahteva “človeške osebnosti”, ampak telo, ki je sposobno držati 
in uporabljati orodje itd. Kapitalizem preprosto hlepi po klonu. 
In bes moralistov nad znanstveniki, ki so “človeštvu" omogočili, 
da se reproducira na nespolni način, je zgolj groza nekega 
zgodovinskega trenutka pred samim seboj.

(se nadaljuje)

Stroj ne zahteva indivuduuma, ampak zgolj 

roko, ki ga poganja. Rudnik ne zahteva 

“človeške osebnosti”, ampak telo, ki je 

sposobno držati in uporabljati orodje. 

Kapitalizem preprosto hlepi po klonu.

fotografije Viktor Kolar
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Zakaj sem za večinski volilni sistem?
Ker bi rad na televiziji in v časopisih gledal zgolj obraze politikov, 

ki si bodo upali jasno izražati stališča in bodo s svojo verodostojnostjo
Gregor Macedoni
gregor.macedoni@drustvo-dns.si zbujali zaupanje. Je to v Sloveniji sploh mogoče?

Čeprav sem v naslovu zelo jasno opredeljen 
glede večinskega volilnega sistema, moje 
stališče še zdaleč ni tako zelo odločno. V 
nadaljevanju bom skušal navesti nekaj 
razlogov, ki po mojem mnenju govorijo v prid 
(ali proti) uvedbi večinskega volilnega sistema. 
Te razloge namreč v javni razpravi o 
spremembi volilnega sistema zelo pogrešam. 
Vsa razprava v javnosti se osredotoča zgolj na 
osebno diskvalifikacijo predlagateljev ali 
brezpogojno strankarsko podporo. Gre seveda 
za strankarska liderja SDS in SKD, Janšo in 
Peterleta ter Ustavno sodišče v celoti, ki je 
sprejelo razsodbo o rezultatu referenduma o 
volilnem sistemu pred leti.

Že v uvodnih besedah tega teksta sem 
poudaril glavno značilnost, ki jo po mojem 
mnenju večinski sistem ponuja in je sedanje 
politično stanje ne pozna. Gre za osebno 
odgovornost. V pravem čistem večinskem 
sistemu je v vsakem volilnem okrožju izvoljen 
predstavnik (pri nas poslanec), ki se mora v 
svojem mandatu neprestano odločati in 
glasovati za ali proti. Seveda mene kot 
njegovega volivca (pa najsi sem volil zanj ali ne) 
zelo zanima, kako se opredeljuje moj 
predstavnik. In če primerjam tako stanje s 
sedanjim sistemom, ko volimo predvsem 
stranke in kandidate zgolj posredno (vsekakor 
posameznikov glas zelo malo vpliva na izbiro 
poslancev), lahko vedno zvalim krivdo na 
fiktivne politike in se jezim na »barabe«, kot da 
nimajo nič z mano. Stranka, ki sem jo volil, ni 
nikoli nič kriva, ker sama nič ne odloča (zadnje 
čase imamo vedno koalicijo strank na oblasti), 
in tako so za vse krivi drugi oz. druge stranke. 
Na ta način si vedno zatiskamo oči pred 
realnostjo, saj potrebujemo zgolj nekoga, ki je 
za vse kriv - in takega ni težko najti. Ob tem 
lahko ugotovim še eno posebnost Slovenije. 
Mediji se ukvarjajo predvsem s tistimi, ki 
običajno nimajo realne moči v rokah in ne 
odločajo o ničemer. Tako dan za dnem berem 
in poslušam le o opoziciji (oz. v zadnjem 
mandatu tudi o podpredsedniku vlade), kot da 
le ti vedno in o vsem odločajo ter so za vse 
krivi. Ko poslušam posamezne tedenske 
rubrike, kot so izjava tedna in tedenski pregled, 
ki spremljajo notranjepolitično dogajanje, 
vedno poslušam le o dejanjih in izjavah Janše, 
Peterleta, kakšnega obrambnega ministra, 
ostala imena pa se pojavljajo že zelo redko. In 
tu so potrebne spremembe. Kot volivec si želim 
vedeti, kako razmišljajo o pomembnih 
vprašanjih politiki, ki glasujejo na sejah vlade, 
ter kako so se odločili v poslanskih klubih 
strank pozicije. Ne zanima me vsakodnevno 
poslušanje zamisli opozicijskih voditeljev, 
zanima me, kakšno je mnenje premiera 
Drnovška o pokojninski reformi, ki bo prizadela

predvsem mlado generacijo, kaj meni 
podpredsednik vlade Podobnik glede hitrejše 
gradnje avtoceste Ljubljana - Obrežje, torej, 
kakšen je rezultat programa in vizij tistega, kije 
pred volitvami prepričal večino volivcev, in na 
koncu, pa ne najmanj pomembno, kako se 
uporablja politična moč, ki jo prinaša moj glas. 
Danes vsi vemo predvsem koga in zakaj ne 
bomo volili. Zdi se, da na koncu damo svoj glas 
tistemu, ki nikoli nič jasnega ne pove 
(spomnimo se samo izjav aktualnih 
predsednikov vlade in države, Drnovška in 
Kučana) in se take izjave sploh ne da 
komentirati. In kakšne spremembe lahko 
prinese večinski volilni sistem na tem 
področju? Predvsem to, da je večji poudarek 
na posamezniku - kot predstavniku 
določenega volilnega okrožja. Ta poslanec bo 
sicer vezan na program stranke, ki ji pripada, 
vendar se bo moral vedno znova odločiti sam, 
saj mu ne bo vseeno, kaj menijo njegovi volivci. 
Dober primer takega odločanja je postopek 
odstavitve predsednika Clintona v ZDA pred 
časom, ko je precejšnje število republikanskih 
kongresnikov glasovalo proti odstavitvi 
predsednika in s tem proti odločitvi lastne 
stranke. To so storili zaradi javnomnenjskih 
anket v okrožjih, kjer so bili izvoljeni po 
večinskem sistemu in je ob tako pomembnem 
vprašanju vsak njihov volivec zelo natančno 
spremljal, kako se bo opredelil njegov 
predstavnik v Kongresu.

In nadalje je močan argument v prid 
večinskemu volilnemu sistemu možnost, da 
dobimo bolj zrel in transparenten politični 
spekter strank. V večinskem volilnem sistemu 
običajno ni prostora za stranke, ki hočejo z 
opredelitvijo do le enega političnega vprašanja 
pobrati glasove volivcev, ki jim je to vprašanje 
zelo pomembno (npr. stranke upokojencev). V 
proporcionalnem volilnem sistemu so take 
stranke lahko zelo uspešne, in ko po volitvah 
taka stranka soodloča o ostalih pomembnih 
vprašanjih, njihove odločitve večini njihovih 
volivcev niso znane in tako dobimo 
netransparenten politični prostor.

Predstavljajmo si Novo mesto z okolico kot 
volilno enoto s svojim poslancem v Državnem 
zboru. Velika večina volivcev bo vedela za 
njegovo ime in prepričan sem, da bo velika 
večina tudi vedela, kako je glasoval ob 
sprejemanju določenega zakona, ki ureja 
vprašanje, ki pomembno vpliva na življenje 
vseh državljanov (npr. pokojninski zakon, 
zakon o delovnih razmerjih itd.), ter ali je 
predlagal in tudi uspel s kakšnim predlogom, ki 
bi zagotovil kakšno večje investicijsko vlaganje 
na področju volilne enote (nova cesta, šola 
itd.). Vsekakor bi kot volivec po preteku

mandata mnogo natančneje vedel, kako se je 
opredeljeval in ali ga bom podprl tudi na 
prihodnjih volitvah ali pa bom svoj glas oddal 
njegovemu protikandidatu (drugi krog v 
dvokrožnem večinskem sistemu poteka med 
dvema kandidatoma). S tem bi se zelo 
zmanjšal pomen strank in bi bili mnogo 
pomembnejši sami kandidati.

Poleg pozitivnih stvari, ki bi jih prinesel večinski 
volilni sistem, pa je mnogo dvomov, ki se 
nanašajo na nevarnost polarizacije in še večje 
bipolarnosti v Sloveniji ter manjše kontinuitete 
politikov, kar lahko pomeni tudi večjo 
nestabilnost. Lahko pa se pojavi tudi problem 
manipulacije z javnim mnenjem, torej 
populističnega odločanja, ki ni vedno v prid 
pozitivnim in razvojnim odločitvam. V zrelih 
političnih sistemih z večinskim volilnim 
sistemov teh problemov bolj ali manj ni 
(populizem je sicer prisoten skoraj povsod, 
vendar v državah z dolgo parlamentarno 
tradicijo ne poznajo enostranskega populizma 
- običajno ima tako pozicija kot opozicija v 
rokah močne medije in to zelo pregledno), se 
pa zelo upravičeno pojavlja dvom, kako bi 
sprememba volilnega sistema vplivala na 
dogajanje v Sloveniji v prihodnje.

Ob obravnavi večinskega volilnega sistema se 
lahko spomnimo še ene priložnosti, ki bi nam s 
konkretnimi izkušnjami danes že lahko 
pomagala pri odločitvi o volilnem sistemu. Gre 
za volitve županov, kijih volimo po dvokrožnem 
večinskem sistemu. Avtorji nove lokalne 
samouprave leta 1994 so naredili veliko 
napako, ko so v strahu pred prevelikimi 
pristojnostmi županov tem nasproti postavili 
občinske svete, Tako so novi župani dobili 
skoraj vse pristojnosti in hkrati nobenih. V vseh 
najpomembnejših vprašanjih se morajo ravnati 
v skladu s odločitvami občinskega sveta, ki pa 
ima lahko svoje interese (oz. cel spekter 
interesov članov sveta). In tako županskega 
kandidata po štirih letih ne moremo ocenjevati 
po narejenem, saj ni bilo vse odvisno le od 
njega (župan lahko nima večinske podpore v 
svetu). Pa smo spet pri problemu, ko se lahko 
jezim na politike kar vse-povprek, jasno in 
transparentno izpostavljenega pa ni nikogar.

Konec leta 2000 je vse bliže in z njim tudi 
volitve. Kako bomo volili, še ne vemo, lahko pa 
upamo, da bomo dobili volilni sistem, ki bo 
prinesel večjo odgovornost in preverjanje 
storjenega naših političnih predstavnikov. In tu 
smo na potezi predvsem volivci, ki bi morali 
nagrajevati kandidate predvsem po tistem, kar 
so naredili, in po jasni opredeljenosti do 
konkretnih problemov in ne po obljubah ter 
prijetnem nasmehu ter lepih očeh na plakatu.
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Ljubljana - Obrežje...

Slovenska ju|na meja 
in lov na čarovnice

Nina Jakovljevič 
nina.jakovljevic@infotehna.si

Meja med Slovenijo in Hrvaško je tradicionalno povezana s celo vrsto sporov in anekdot; od 
tiste o Edvardu Kardelju in reki Dragonji, ki jo je na pogajanjih po drugi svetovni vojni po 
pričanju nekaterih navzočih v ne preveč treznem stanju zamenjal za malo nižje ležečo reko, 
do dogodkov zadnjega leta, ko so pripadniki slovenskih obrambnih sil (dokazano) dvakrat 
nelegalno prestopili mejo.

Kaže, da nekatere slovenske vojake na moč 
zanima, kaj se dogaja onstran meje. 
Radovednost pa - pregovoru navkljub - ni 
nujno lepa čednost. Predvsem, če botruje 
incidentoma a la Zavrč in Zalužje, ki v dosjeju 
naše mlade države nist a ravno zanemarljiva 
madeža.

Prvi spodrsljaj, ko so slovenskim 
davloplačevalcem zaplenili prisluškovalni 
kombi, ki sta ga na Hrvaško nelegalno 
prepeljala podanika Ministrstva za obrambo, 
je ministra stal stolček. Incident pri Zalužju se 
je po navedbah vpletenih za razliko od prej 
navedenega zgodil v »lastni režiji« - pripadnik 
Slovenske vojske je s še dvema civilnima 
osebama januarja letos ilegalno prestopil 
mejo. V civilnem vozilu je imel nočno 
opazovalno napravo ter neprebojno ploščo, a 
kakor sam poroča, je prvo dobil od znanca za 
darilo, drugo pa je kupil v trgovini z lovsko in 
vojaško opremo v Mariboru in bojda že 
pozabil, da ju je imel v avtu. V času incidenta 
naj ne bi bil na dolžnosti. Če pustimo 
domišljiji prosto pot, se nam porodi dvom v 
resničnost slednje navedbe. Še več, na pamet 
nam pade lahko tudi to, da gre morda za nov 
način dela na obrambnem ministrstvu za 
primer neuspele misije. Preprosto; na delo 
pošlješ izurjenega plačanca, in če ga slučajno

dobijo, nasanka le on sam. James Bondi 
namreč nimajo kartic, ki bi jih luknjali ob 
prihodu in odhodu z delovnega mesta ali 
tajnih nalog, zato je domislica naravnost 
fantastična. Šepeta pa se, da bi lahko šlo tudi 
za zaseben lov na glave, ki naj bi v zadnjih 
časih postal ob navalu ilegalcev z juga še 
posebej aktualen. Verjetneje najbližje resnici, 
da so se fantje preprosto izgubili.

Dejstvo je, da je meja z našimi južnimi sosedi 
oblastema obeh držav hud trn v peti.
Romanje po dolgi poti do končne definicije 
meje bo upajmo kmalu končano, saj je od 
njega odvisna dokončna formulacija 
nekaterih občin, usoda obmejnih prebivalcev 
in končno tudi naše članstvo v Evropski 
skupnosti.

Zanimiveje, da bi nekateri že pred vstopom v 
Unijo radi direktno uporabljali določene 
sporazume le-te na naših domačih tleh, kar je 
seveda popoln absurd, saj je Slovenija 
zaenkrat še zgolj pridružena nečlanica in je 
pravna pravila ES ne obvezujejo. Gre 
predvsem za famozni Schengenski sporazum 
o odprtosti meja, ki bi bil za zgoraj opisani 
akciji precej ugodnejši kot vidik sedanje 
zakonodaje. Nepoznavanje prava škoduje, 
njegovo zlorabljanje in arbitrarnost še bolj. 
Tovrstno pravno preskakovanje let in 
desetletij me spominja na srednjeveške 
čarovnike, ki sojih kurili na grmadah. Takrat 
smo se naučili, daje pretirano vizionarstvo 
lahko tudi zdravju škodljivo. Vsekakor je 
potrebno zagotoviti mehanizme, ki bi zlorabo 
prava zatrli v kali, še pred njenim razmahom, 
pretirana skrbnost v obliki prevelikega števila 
pravnih virov, ki urejajo isto materijo, pa lahko 
pripelje do istega cilja - padca vladavine 
prava. Kdo ve, morda se bodo naši vnuki v 
šoli na pamet dudlali epe o obveščevalcih ... 
morda v prihodnosti pravna pravila sploh ne 
bodo več potrebna, ker ne bo nikogar, ki bi jih 
uporabljal...

Le čas bo pokazal, če dandanes lovimo zgolj 
čarovnice.

Virusi, črvi, računalniški vdori 
... in zaščita pred njimi

Peter Breči

Pr*
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V prejšnji številki Parka smo govorili o 
monstruoznem sistemu Echelon, ki 
nevidno bdi nad skoraj vsemi 
komunikacijami na Zemlji. Čeprav se zdi 
precej neve rjetno, nove tehnologije 
omogočajo skoraj neomejen nadzor. No, 
skoraj neomejen zato, ker se tudi v civilni 
dri^bi pojavljajo posamezniki in skupine, 
ki jim takšen Veliki brat ni najbolj všeč.
Na uporabnike interneta pa prežijo tudi 
druge neprijetnosti. Predvsem od njih 
samih in njihove osveščenosti pa je 
odvisno, koliko škode in izgube zasebnosti 
bodo dovolili.

V grobem bi zaščito uporabnika lahko 
razdelili v tri večje skupine. V prvo sodi 
zaščita pred virusi in črvi (worms) - ti se 
lahko prenašajo pri vsakem delu z 
računalnikom in ne nujnB le preko 
interneta. V drugo skupino sodi zaščita 
računalnika pred vdori v računalnik preko 
interneta ali lokalne mreže. Zelo pomembna 
pa je zaščita komunikacij, ko z našega 
računalnika komunieiramo z drugim
ra^inalniki.a —* - “
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Virusi
O virusih in v zadnjem času bolj aktualnih 
črvih je bilo že mnogo napisanega. Lani je 
bil najbolj razvpit črv Mellisa, kije po celem 
svetu naredil ogromno škode. Širil seje 
preko elektronske pošte. Uporabniku, ki je 
prejel in odprl okužen e-mail, je črv 
avtomatsko poslal dokumente iz njegovega 
trdega diska na petdeset elektronskih 
naslovov, ki jih je uporabnik imel v svojem 
adresarju. Ker je samovoljno širil 
uporabnikove dokumente in ker seje tako 
hitro množil, je povzročil številne zastoje na 
strežnikih. Zanimivo pri Melissi je bilo, da so 

rtorja prijeli v dobrih 10 dnevih, 
pe počiva.

v kakšnem stanju so njegovi porti - vrata, 
preko katerih njegov računalnik komunicira 
z ostalim svetom. Teoretično ima računalnik 
več tisoč vrat, preko katerih lahko 
komunicira z več tisoč drugimi subjekti. Na 
tej strani brezplačen programček pogleda, 
koliko vrat je odprtih in koliko je vaš 
računalnik potencialno ogrožen.

Avtor Steve Gibson tudi natančno pojasni, 
kako poteka vdor v računalnik: najprej 
internetni scannerji poiščejo vaš IR in ga 
povežejo z vašim imenom in priimkom, nato 
hekerji ugotovijo, kje so šibke točke vašega 
računalnika (odprta vrata), zaženejo 
razbijalca šifer (passvvord epeker), se z 
vašim geslom normalno logirajo in na koncu 
inštalirajo program, (npr. Back orifice), ki 
omogoča, da z vašim računalnikom počnejo 
popolnoma iste stvari kot vi (branje, 
spreminjanje, brisanje datotek ...).

Iluzija o varnem internetu se z dneva v dan 
bolj razblinja! Predvsem sami pa lahko 
otežite (čisto preprečiti je nemogoče) vdore 
in morebitno škodo na vašem računalniku. 
Če si kdo misli, da je varnost na domačem 
računalniku nepomembna, pa si naj zamisli 
potencialno škodo na računalnikih v državni 
upravi, v podjetjih in večjih sistemih.

■P*
■ t

obramba pred virusi je 
; e-mailov neznanih oseb, še 

| ti vsebujejo pmete dc^^fnente. 
jii med pisci virusov in kk 
|. ki želijo te zlobneTorogfBijfčke 
ostaja krNko ravnotežje. \W»sih se 
^makne na ene, drugičssiaet ne *

. Poleg že omttijfene pfe\Wdndfelf 
|u e-mailov je ^plo kori^na „ 

uporaba antivirusnih programov. Najbolje e 
znana sta McAfee a
(httD://www.mcafee.(jgn^ '
(http://www.datafellows.eom/2, kiju Tlimo
»downloadate« intifežpfcčno_______
mesec. Če želite brezplačno u|Jbrabo 
podaljšati, na naslovu www.altcMsta.com 
poiščite ustrezen »crack«.

Vdori v računalnik
Z razvojem interneta in vseobsežnosti 
povezav med računalniki je naraslo tudi 
zanimanje za vdore v računalnike. V osnovi 
gre lahko za povsem neškodljivo 
preskušanje sposobnosti nadebudnih 
najstnikov, ki si na ta način krajšajo čas in 
večajo ego. Po drugi strani pa so 
računalniški vdori lahko silno resna zadeva. 
Predstavljajte si, da bi nekdo vdrl v 
Mobitelov računalniški sistem in zbrisal 
podatke o vseh 600.000 naročnikih. Skoraj 
vsak tretji Slovenec bi trpel posledice. Ali pa 
da se kaj takega zgodi na 
Elektrogospodarstvu Slovenije - priljubljeno 
večerno surfanje po netu bi nadomestilo 
branje ob sveči.

Prvi korak, ki ga lahko naredi ozaveščen 
uporabnik, je, da na naslovu 
https://grc.com/x/ne.dll?bh0hkvd9 nreveri.

(Ne)varno pošiljanje 
elektronske pošte

Tudfna tem področju računalniškega 
delovanja je možno poskrbeti za večjo 
varnost. Za to je leta 1991 poskrbel 
Američan Phil Zimmerman, kije napisal 
računalniški program Pretty Good Privacy ali 
na kratko PGP. Njegov program vsebuje RSA 
algoritem za kodiranje sporočil na osebnih 
računalnikih. Ker je izvoz kriptografskih 
metod iz ZDA prepovedan, Zimmermanov 
program pa seje znašel izven ZDA, je imel 
Phil v svoji domovini precej težav z FBI. Leta 
1996 pa so obtožnico proti njemu zaradi 
suma nezakonitega izvoza vojaške tajne 
brez obrazložitve umaknili (ker Phil ni izvozil 
računalniškega programa v elektronski 
obliki, ampak na papir napisano kodo, ki so 
jo kasneje izven ZDA pretipkali v 
računalnik).
Ob popularizaciji tega brezplačnega 
programa se je v svetu razvnela ognjevita 
razprava, ali je uporaba zaščitnih 

'pgramov.^i jih tudi superračunalniki NSA 
nal Security Agebcy) ne morejo razbiti 
^saj ne dovolj hitro) sploh legalna, 
imiki zasebnosti so argumentirali, da 

* j« fe takcFolbfoSe^KrarftRnternRffe 
Albine n^bSkffcSnimi očmi in ušesi, 
medtem ko^e vladna birokracija stokala 
i*a8 mdrabftnimi ž!orabarr#te tehnSlogije v 

m nezat^iit^jiamene. ^ m

'GP je prqfifam za kodiranje vsebine ,
_ ron^Jbon#. Pr£ „ !

kodiranju PGffjporabl^a kriptografsko 
iRetodo javlja in zasebnega ključa. To 
pomeni, da^mata tako (Jbšiljatelj kot 
prejemnik vsak svoj par javnega in tajnega 
ključa. Javni ključ javno objavita, tajnega pa 
obdržita zase. Kodiranje poteka tako, da 
pošiljatelj sporočilo zakodira s 
pre/emn/kov/m javnim ključem in svojim 
tajnim ključem. Prejemnik pa sporočilo 
lahko dekodira samo s pošiljateljevim 
javnim ključem in svojim tajnim ključem.
S tem odpade potreba po varnem kanalu, 
preko katerega je potrebno v primeru 
klasične kriptografije prenesti geslo od 
pošiljatelja do prejemnika. Bistveno se 
izboljša varnost - ker če ni prenašanja 
gesel, teh gesel tudi ni mogoče prestreči.

V nekaterih državah sveta in EU (Francija, 
Anglija) je uporaba kriptografije 
prepovedana. V Sloveniji pa je uporaba PGP 
legalna, zato ne odlašajte z njeno uporabo. 
Uporaba programa PGP in njegove možnosti 
so lepo predstavljene na strani Mateja 
Kovačiča ( http://mila.ljudmila.org/matej/ ).
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Zavijmo še malo v dolenjsko metropolo

Klavrnost odcepov
Vsi, ki vozite jeklene konjičke, že poznate odcepe z magistralne ceste za Novo mesto. Če se

Samir Sarajlič

pripeljete iz smeri Ljubljane, je prvi odcep za Novo mesto približno pri Bučni vasi. Toda ni 

pomembno, kje ta odcep je, ampak, kakšen je.

Videli ste že, da ni v najlepšem stanju. S 
stališča voznikov lahko trdim, da je zelo 
nevaren. Ko se mu približujemo, je nekaj sto 
metrov od odcepa tabla, ki označuje, da se 
bližamo našemu mestu. Nikjer na tej tabli pa 
ni oznak, kolikšna je razdalja do "
novomeškega odcepa. Tako moramo 
velikokrat napeti oči in razum, da se nam ne 
zgodi, da ga zgrešimo, ker je skoraj neviden, 
oziroma ga zagledamo šele v zadnjem 
trenutku. Tako si lahko le z dobrim in hitrim 
refleksom pomagamo, da v odcep sploh 
zapeljemo. Taki so pogoji ob dnevni svetlobi, 
nočnih pogojev za ta podvig pa raje ne 
omenjam.

A če imamo dobro oko, intuicijo in kanček 
sreče, se lahko s tem odcepom kosamo celo 
ponoči. Tisti pa, ki tega znanja in sreče 
nimajo, odcep zgrešijo. Še vedno lahko 
računajo na odcep za Novo mesto, ki je 
postavljen nekaj kilometrov nižje, pri 
Mačkovcu. Tu se zgodba rada ponovi. Če 
prihajamo iz iste smeri, nas znova opozarja 
tabla z napisom - Novo mesto. Ne pove pa 
razdalje do tega odcepa. Morebiti bi, po 
nekaterih mnenjih, celo koristila voznikom. 
Lažje bi se znašli, pa še pravočasno bi lahko 
zmanjšali hitrost in se prilagodili razmeram.

Odcep za Mačkovec iz ljubljanske smeri je 
slabo viden s ceste. Na desni strani cestišča 
imamo namreč rahlo dvignjen teren, ki nam 
pri oceni odcepa ne pomaga najbolje. Tako se 
moramo zopet nasloniti na čas reakcije, kar 
je lahko nevarno. Pride lahko do rahlih 
zmedenosti, ki ne koristijo varnosti v 
prometu. Rezultat: odcep lahko spet 
zgrešimo.

Tako nam ostane še tretja in osvetljena 
možnost, ki se nahaja, kakor veste, na 
Otočcu. Tako iz Ljubljane v Novo mesto grede 
zlahka opravimo še mini izletek skozi znano 
turistično destinacijo. Seveda če imamo 
dovolj časa in denarja za gorivo. Ne sme pa 
manjkati tudi dobre volje.

Če potujemo iz zagrebške smeri proti 
Novemu mestu, je prvi odcep pri Mačkovcu. 
To je ostro zavita dolinica, polna lukenj, ki 
nas z glavne ceste popelje proti središču 
mesta. Ta odcep je neosvetljen, kakor vsi 
drugi. Dobro je imeti sposobnosti sokola in 
njegovih oči. Tudi ta odcep ima lastnosti, 
podobne ostalim. Prva taka lastnost je lahka 
zgrešljivost, druga je neoznačenost razdalj, 
puščic, cestnih črt... Neosvetljenosti ponoči 
pa gre posebna pohvala. Tako imamo 
možnost, da še ta zgrešeni odcep 
nadomestimo z odcepom za Bučno vas.

Odcep za Bučno vas iz zagrebške smeri tudi 
zlahka zgrešimo. Tako lahko avto obrnemo v 
Trebnjem. Lepo zgodbo govori prijateljica iz 
Ljubljane, ki seje že peljala mimo Novega 
mesta v Zagreb. Želela si je žurirati v Novem 
mestu in meje vprašala, kako se do Novega

mesta sploh pride. Nič mi ni bilo jasno, saj 
imamo namreč table, ne? To dovolj govori o 
stanju odcepov, ki za prid Novega mesta ne 
naredijo dosti.

Vsi avtocestni odcepi za Novo mesto so 
nekakšni čudno speljani ovinki, polni lukenj. 
Potrebno je ogromno predvidevanja za 
njihovo uporabo. Ker odcepi niso za okras, 
sklepamo, da so za uporabo - kar je lahko 
zelo nevarno. Sam sem že velikokrat peljal 
mimo, pa imam vedno znova občutek, kot da 
bi tam peljal prvič. Zato nakažem smerni 
kazalec že kilometre pred odcepom. Tistemu, 
ki vozi za mano, pa ni nič jasno. Vendar sam 
že vem, zakaj.

Vse črte, ki jih narišemo na cesto, se z leti 
zližejo. To našim odgovornim ljudem za ceste 
očitno še ni jasno. Ali naj jih grem jaz narisat? 
Lahko bi narisali tudi puščice na samo cesto. 
Pokazale bi nam stopnjevanje razdalje do 
odcepov. Npr. do odcepa je še 300 m, 200 m 
... Pomembna je tudi osvetljenost odcepov, za 
kar potrebujemo luči, ki pa jih na naših 
odcepih ni. Zato so naši odcepi videti, kot da 
nas bodo pripeljali v podpovprečno slovensko 
vas in ne v metropolo Dolenjske.

Tako lahko rečem, da ti odcepi niso označeni, 
varni, osvetljeni in za ogled našega mesta 
»produktivni«. Označimo, pokažimo, povejmo 
in narišimo, če je treba, kje je Novo mesto. To 
je treba storiti z visoko mero kakovosti. Proti 
Hrvaški se zadnje čase povečuje promet. 
Mimo Novega mesta se vsak dan vozi 
ogromno ljudi. Zakaj ti ljudje ne bi na svoji 
poti porabili nekaj denarja iz svojih denarnic 
tudi v našem mestu?

Ko sem pri prijateljih poizvedoval, kakšna so 
njihova mnenja o igriščih v Novem mestu, so se 
večkrat ponovili odgovori: ''polomljena, 
neuporabna«, itd. Nekajkrat se je pojavilo tudi 
vprašanje: »Katera igrišča? Jih sploh imamo?« 
Menim, da je s tem povedano vse in še več. Na 
igriščih je včasih onemogočeno igranje športov; 
recimo zato, ker je po celem igrišču polno smeti in 
razbitih steklenic... Igrišča so namreč postala tudi 
pribežališča »žurerjev«. Med poletnimi počitnicami 
ni večera, da se ne bi na Loki odvijala vsaj ena 
zabava. Prav prikladno. Temno, prostorno, ni vsem 
na očeh ipd. Za takimi zabavami ostane gora 
odpadkov, ki jih nihče ne pospravi več tednov. Pa 
ni stvar samo v smeteh. Koši so polomljeni, 
mrežice potrgane itd.

Toda neuporabna niso samo zaradi smeti in 
podobnih zadev, ampak tudi zato, ker preprosto ni 
toliko interesa za te športe. Starejše generale 
nekako igrajo košarko ali nogomet, vendar 
več zelo popularno. Odbojka pa sploh ni več 
zanimiva. Igrišča za odbojko so v uporabi l^nei 
srednješolskimi urami telovadbe. Preprosto ni vec 
interesa. Odbojkarska igrišča so se gradila v časih 
socializma, za »naše predrage deklice«, da se

bodo malce razmigale. Mislim, da so odslužila svoje. V redu, res da niso sedaj za odpis. A po mojem 
mnenju manjka motivacija mladih za tovrstne športe. Primanjkuje športnih dogodkov in prireditev. 
Resda obstajajo neke zadeve, ampak gre zgolj za »tradicionalne« dogodke (turnirji trojk, veter v 
laseh, streetball, itd.)

Prišlo mi je na uho, naj bi se gradila nova igrišča v Ragovem logu in pa, da naj bi se uredil Portoval. 
»V Ragovem logu? Kaj bodo še tisti gozdiček posekali?«, so bila vprašanja, ki so se mi takoj 
porodila. Pri vsem skupaj me moti več stvari (pa ne samo mene ...). Zakaj nova, če še starih ne 
morejo vzdrževati? Namesto da se spravijo gradit nova, naj raje obnovijo obstoječa. Če pa že morajo 
graditi nova igrišča - kateremu športu bodo služila? Košarki? Odbojki? Rokometu? Zakaj rajši ne 
naredijo kak poligon za skejterje (skejter: oseba, ki se premika na leseni deski s koleščki in izvaja 
trike) ali pa za BMX? Interesa je veliko in iz dneva v dan več in več. Ampak kaj, ko noče nihče niti 
slišati za to. Potem pa gredo skejtat po mestu - in kaj sledi? Kak mimoidoči jih okrega, češ da 
uničujejo korita za rože, stopnice ... Po možnosti jih začne preganjati še kak policaj, ki ima rahlo 
preveč časa in se mu zdijo tovrstne zadeve zelo zabavne. Pa kaj morejo, saj nimajo iti kam drugam. 
Če je imela občina denar za tisti šotor na glavnem trgu, ko itak ni bilo nič od njega, in še nekaj 
stvari je, ki jih ne mislim sedaj naštevat, ker je to že druga tema, zakaj torej nima denarja za 
tovrstne zadeve? Prav tako gredo v ta koš zimski športi, na primer drsanje. Novemu mestu manjka 
drsališče. Za to je seveda zopet potreben denar in prostor. Pa saj bi lahko postavili nek montažen 
poligon (a la Interšpar v Ljubljani) za skejterje in podobne »zadeve«, pozimi pa bi to pospravili (zima 
namreč ni primerna za tovrstne športe) in bi na tistem mestu stalo drsališče. To je le ena od zamisli, 
ki seje porodila. Dober korak v smeri uvajanja novih športov je bila plezalna stena, ki sojo postavili 
pod mostom, a je zadnje čase žal v bolj žalostnem stanju.

Kakšen je torej zaključek? Mladina ima drugačne interese, kot jih je imela pred 15 leti. Igrišča so 
res potrebna prenove. Prav tako je potrebno dogajanje, športni dogodki. Predvsem pa je v 
razmišljanje o igriščih treba pritegniti tudi novejše športe in poligone zanje - to namreč zanima 
mlado generacijo.

Mojca Rapuš

Novo mesto. Ura je malo čez petnajsto. Pot 
od starega mestnega jedra do Bršljina, ki 
traja v normalnih razmerah pet minut, se 
zavleče na najmanj dvajset. Posle v 
Mačkovcu je bolje preložiti na kasnejši čas, 
če se nočete grdo gledati s »Krkaši«, ki 
dajejo vsem vedeti, da hočejo zlepa ali 
zgrda domov. Sicer je res, da se nihče ne 
trudi spustiti čim več avtomobilov, od časa 
do časa pa so nekateri s parkirišča celo 
preveč drzni in končajo z zvito pločevino. Do 
hitre ceste Ljubljana - Obrežje se še 
najhitreje pride prek Kandije, Slatnika in 
Otočca. Nabere se sicer kar nekaj 
kilometrov, vendar pa mine veliko hitreje 
kot neprestano menjavanje prve in druge 
prestave, pa še poraba goriva je manjša. Na 
avtobuse kljub temu ne pomisli prav veliko 
ljudi. Kaže, da ne gre ravno za zgodbo o 
uspehu. Ali pač?

Septembra smo jih lahko opazili prvič. »Prav 
nič niso podobnim trolam«, je bilo slišati med 
študenti, ki po večini niso bili preveč 
navdušeni nad njimi. Ciljni potniki so bili 
predvsem šolarji, starejši in invalidi, čeprav so 
šoferji podjetja l&l gotovo peljali tudi 
kakšnega meščana srednjih let. Tako meni 
tudi Alojz Delost, vodja novomeške avtobusne 
postaje, ki je priznal, da so se na začetku res 
vozili predvsem otroci in babice, »ker so tipali 
teren, zdaj pa se vozijo prav vsi.« Zopet pa je 
poudaril mentaliteto Novomeščanov, ki se jim 
vožnja z avtobusom zdi sramotna.

Na postajališčih lahko vidiš babice z 
vrečkami, ki se pogovarjajo o vremenu, 
visokih cenah in zvišanju pokojnine; šolarje 
do petnajstega leta, ki se pritožujejo nad 
pretežkimi kontrolkami in tovarišico; dva ali tri 
predstavnike srednješolske mladine, ki malo 
nad avtobusno postajo z dvignjenim palcem 
dajejo vedeti, da so avtobuse že zdavnaj 
prerasli. Ko pripelje avtobus, se potniki 
povzpnejo nanj in mirno izberejo sedež. Takoj 
ob uvedbi avtobusov je Delost povedal, da »se 
avtobusi ne vozijo več prazni, ampak je v njih 
vedno več ljudi, čeprav še ne moremo govoriti 
o konicah.« Nekateri, ki pogosteje srečujejo 
avtobuse, so prepričani, da se stanje ni veliko 
spremenilo, Delost pa nam je ponosno zatrdil, 
da zdaj beležijo že dve konici, in sicer od 
petih do pol sedmih zjutraj ter od dvanajstih 
do pol treh popoldne.

In zakaj so avtobuse sploh uvedli (mar ni 
podjetje Gorjanci propadlo ravno zaradi 
neprofitnih prog?). Želeli so odpraviti konice, 
pomagati ostarelim, manj okretim, tistim brez 
avtomobila - očitno sama dobrota, saj so že 
vnaprej predvidevali, da bodo letne izgube 
okoli 75 milijonov tolarjev, kijih bo poravnala 
občina. Ob tem moramo seveda dodati, da so 
računali na 85 milijonov tolarjev iz izkupička 
prodanih kart. Na vprašanje, ali jim bo uspelo 
ta denar tudi resnično zbrati, g. Delost ni 
vedel odgovora.

Neki študentje v šali dejal, da je občina 
naredila veliko napako s temi avtobusi. »Vsaj 
štirikrat večji bi morali biti, da bi se v njih 
lahko peljali vsi, ki si to želijo,« je še dodal. 
Morda pa bo problem rešen z novimi 
avtobusi. Na podjetju l&l so namreč 
optimistični, kar se tiče uspešnosti njihovega 
projekta z novomeško občino, da so kupili 
štiri avtobuse, ki bodo začeli voziti po 25. 
januarju, njihova vrednost pa je domnevno 
okoli 170 milijonov tolarjev. Trenutno tečejo 
pogovori o trženju zunanjih in notranjih 
površin avtobusov z vodilnimi novomeškimi 
podjetji. Izgubili so sicer kar nekaj denarja, 
ker niso to storili že na samem začetku, 
vendar Delost pravi, da seje težko 
pogovarjati o trženju avtobusnega prostora 
brez avtobusov. Zdaj, ko sojih kupili, bodo po 
njegovem mnenju stvari stekle veliko hitreje.

Minulih šest mesecev so tako od potnikov 
želeli dobiti čim več povratnih informacij in 
ugotovili, da bo treba uvesti kar nekaj 
sprememb. »Veliko pripomb je bilo na traso 
Srebrniče - Sevno, ki ustreza zaposlenim na 
Seidlovi cesti. Zdaj vozi čez Ragovsko in tako 
izgubi veliko časa,« je povedal vodja 
novomeške avtobusne postaje. Sicer pa nam 
je zatrdil, da prog ne bodo spreminjali, le 
prilagajali željam njihovih potnikov. V mislih 
imajo tudi vožnjo čez Glavni trg, vendar je 
zaenkrat še vse na ravni pogovorov.

Od slovenskega glavnega mesta nas loči le 
70 kilometrov, a v miselnosti smo veliko dlje. 
V Ljubljani lahko na avtobusu srečaš 
televizijske voditeljice, pevce in politike, mi pa 
še ne kažemo znakov preseganja lastne 
pomembnosti. Gospod Delost je pravilno 
ugotovil, ko je rekel, daje pri nas uporaba 
javnega prevoznega sredstva sramotna 
(prereven, da bi imel svoj avto). Morda pa je 
Novo mesto enostpvno premajhno, da bi 
mreža mestnih avtobusov lahko zadihala s 
polno paro. O tem bi bilo verjetno vredno 
temeljiteje razmisliti, kaj pravite?



Razstava je na ogled v Dolenjskem muzeju
ter na spletni strani - http://www.insert.si/~fotopub/

t *.

Besedilo: Roland Barthes, Camera Lucida (Zapiski o 
fotografiji), Studia Humanitatis, Škuc-FF, 1992, 
str. 99-101

Tak obrat nujno postavlja etično vprašanje: ne zato, ker bi 
bila podoba nemoralna, nereligiozna ali diabolična, (...) 
temveč zato, ker posplošena fotografija popolnoma 
derealizira človeški svet konfliktov in želja z izgovorom, da ga 
ilustrira. Za tako imenovane razvite družbe je značilno, da 
danes konzumirajo podobe in ne več verovanj, kot sojih 
konzumirale nekdanje družbe; so potemtakem liberalnejše, 
manj fanatične, a tudi bolj »zlagane« (manj »avtentične«) - to, 
kar v vsakdanji zavesti izraža priznanje o občutku navzeatične 
zdolgočasenosti - kakor da bi pod oba, ki se je 
univerzalizirala, proizvedla svet brez diferenc, razli k 
(indiferenten, brezbrižen svet), iz katerega lahko le tu in tam 
plane krik anarhizma, marginalizma in individualizma: 
odpravimo podobe, rešimo neposredno željo j 
posrednika). ** **

-

To sta dve poti Fotografije. Izbira 
je moja: njen spektakel lahko 
podredim civiliziranemu kodu 
popolnih iluzij ali pa se v njem 
soočim s prebujanjem 
nepopustljive realnosti.



Družba si prizadeva spametovati Fotografijo, umiriti norost, ki nenehno 
grozi, da jo bo razneslo v obraz tistemu, ki jo gleda. Za to ima na voljo 
dve sredstvi.

Prvo je narediti iz Fotografije umetnost, nobena umetnost namreč ni 
brezumna. Odtod izhaja vztrajnost fotografa, da tekmuje z umetnikom, se 
podreja retoriki slike in njenemu sublimiranemu načinu ekspozicije. 
Fotografija je zares lahko umetnost: ko ni v njej nobene norosti več, ko je 
njen noem pozabljen in ko zato njeno bistvo ne deluje več name ...

Drugi način (...) je v tem, dajo posplošimo, zbanaliziramo, tako, da ni njej 
nasproti nobene druge podobe, glede na katero bi se lahko uveljavila, 
pokazala svojo posebnost, svojo spotiko, svojo norost. To se dogaja v 
naši družbi, kjer je Fotografija s svojim tiranstvom zatrla druge podobe: ni 
več ne grafik ne figurativnega slikarstva, ki se ne bi poslej fascinirano (in 
fascinantno) podrejalo fotografskemu modelu.
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V čem je smisel tega početja in zakaj seje znašlo 
na galerijskih zidovih? Že na prvi pogled je jasno, 
da vzrok ne more biti zgolj formalno-estetski, kar 
so potrdile tudi reakcije šolanih, profesionalnih

o n ie 2a
cel stno Betje razstave nedvomno bistven.

^šro/ecll^OO je postavitev konceptualnega 
likovnega projekta in ni klasična fotografska 
razstava. Medij fotografije je tu predvsem 
posrednik, čeprav je res, da ima tehnična 
asketskost fotografije na tej razstavi tudi 
določnejši namen (o tem se bom razpisal malo 
kasneje), ki pa ni v funkciji estetskega. Za pristop 
k umetnosti take vrste je skoraj nujno poznavanje 
konteksta, ker olajša pot do smisla 
razstavljenega, pot do njegove glavne ideje - ta 
ima pri konceptualistični umetnosti, ki ji vlada 
razum, glavno besedo.

Tanja Lažetič & Dejan Habicht

likovna razstava

galerija Simulaker
(v klubu LokalPatriot) 

Novi trg 6, Novo mesto
! do 12. 2. 2000

Ozadje zgodbe o nastajanju likovne razstave z zelo aktualnim, milenijskim naslovom, 
je nadvse preprosto. Avtorja sta namreč povabila prijatelje, ki so tudi sami umetniki, 
naj si izberejo najljubši mesec v koledarskem letu in si ga vrišejo na najljubši del 
telesa. Po opravljenem "body-paintingu" sta jih fotografirala in nastale fotografije 
sestavila v obliko koledarja. Razmnožila sta jih v dvanajst izvodov in podarila 
sodelujočim.

Kontekst in ozadje razstave v Simulakru sta že 
znana: novoletni ritual obdarovanja najbližjih. 
Pomembno je tudi dejstvo, da fotografije, ki 
sestavljajo koledar, sprva niso bile namenjene 
javni predstavitvi. Dejansko so bile namenjene le 
skupini sodelujočih, kar je zaradi intimne narave 
fotografij tudi logično. Šele po privolitvi vseh 
akterjev sta se avtorja odločila za predstavitev v 
javnosti in tu nastopijo konceptualne premise, ki 
temeljno določajo razstavo. Koledar 2000 
problematizira dve veliki vprašanji sodobne 
umetnosti, ki se tesno prekrivata in eno brez 
drugega skorajda ne moreta. Prvo je tematizacija 
vzpostavitve človeškega telesa kot avtonomnega 
umetniškega sredstva, drugo pa zmuzljivo 
razmerje med dvojico pojmov zasebnega in 
javnega, ki se večinoma utemeljuje prav skozi 
diskurz o človekovem telesu.

Tanja in Dejan sta spremembo "vsakdanje" 
namembnosti telesa radikalizirala do te mere, da 
sta ga zreducirala na goli objekt - materialni 
nosilec likovnega (slikarskega) jezika. Telo se 
namreč preobrazi v nekakšno opno - slikarsko 
platno in prsti v čopič, s katerim umetnik posega 
po telesu. Zapis na telesih je osnovni "produkt" 
tega performansa. Aktu poslikave sledi faza 
fotografiranja, ki ima za cilj dokumentiranje. 
Dokumentarnost zahteva neizumetničeno, suho, 
neolepšano fotografijo, čemur sta avtorja pri 
realizaciji zvesto sledila. Vzporedno omenjenemu, 
dokumentarističnemu pristopu k fotografiji, pa 
lahko sledimo še enemu, ki je v funkciji

podajanja občutka domačnosti, pristnosti, 
zasebnosti. Ta občutja dosegata avtorja z 
uporabo "nepravilnega" osvetljevanja, ki učinkuje 
"polaroidno" in parodira maniro "družinske" ali 
"pikniške" fotografije. Tu se že neposredno 
dotikata drugega problemskega sklopa, ki ga 
obravnava njun Koledar.

Gre za odnos med kategorijama zasebnega in 
javnega, ki ga obravnavata s pomočjo analize 
pogleda na telo. Ali se značaj performansa, ki sta 
ga izvedla v zaprtem krogu sodelujočih, ob 
razstavitvi v javnem, galerijskem prostoru 
spremeni? 0 tem vprašanju je lažje govoriti, če 
oznako 'performans' popravimo v sicer okorni 
'intimni obred obdarovanja med prijatelji', ki pa 
bolj ustreza prvotnemu namenu dogodka. 
Teatralnost sodobnih "ritualov", ki podobno kot 
ta, ki nas tu zanima, vključujejo poslikave teles, 
darovanja, zaprte kroge "posvečenih" in podobno, 
nas napeljuje k asociacijam na poganske kulte in 
njihova obredja; lahko pa nas obenem opomni na 
dejstvo, da del naše percepcije še vedno deluje 
na ta arhaičen, absoluten način, ki ga verjetno 
najlažje izsledimo prav v intimni sferi naših 
življenj. Človeka, ki ga poznamo "do obisti" pač 
ne delimo na dve strogo ločeni komponenti - na 
telo in na duha (oziroma psiho) -, temveč ga 
zaznavamo enovito. Tudi podobo njegovega 
telesa percepiramo kot "gladko zgneteno celoto". 
V javni sferi se način percepcije radikalno 
spremeni. Pogled postane brezoseben, odtujen, 
obredje se spremeni v spektakel. Če je pogledu 
onemogočena neposredna participacija ter s tem 
intimnost odnosa s sodelujočimi, postane obred 
tarča voyeurističnega, preračunljivega očesa. 
Pogled od zunaj obred destruira, človekovo 
prezenco kot psihofizično celoto pa razgradi, raz
stavi. Erotična privlačnost prepovedanega 
pogleda oko premami, da vdira v intimo drugega, 
s tem pa intimno seveda ukinja.

Sodobno oko fascinirajo detajli, fragmentacija 
podob. Na to dejstvo nas opozarja Koledar 2000 
tudi s povsem oblikovnimi postopki - z načinom 
kadriranja motivov na fotografijah. Z velikimi 
plani pomaga očesu pri iskanju "dity details" in 
nam prihranja trud pri napenjanju zrkel. Avtorja s 
to razstavo pripovedujeta zgodbo o stanju očesa 
ob koncu tisočletja in demonstrirata način 
njegovega pogleda na telo, ki ga oko vidi 
razdrobljenega, transformiranega in 
fetišiziranega.

Iztok Hotko
iztok_hotko@hotmail.com

Tanja Lažetič in Dejan Habicht sta tudi priznana avtorja spletne umetnosti. Njune stvaritve lahko pregledate na 
naslovih:

http://www2.arnes.si/~tlazet/ 
http://www2 .a rnes.si/ ~ d ha bic/ 
http://kid.kibla.org/~intima/

Kostanjeviški mlin
Ob vhodu v kompleks nekdanjega cistercijanskega samostana v Kostanjevici, kjer je danes 
sedež galerije Božidar Jakac, se nahaja zanimivo poslopje mlina, trenutno v fazi prenove.
Ob priliki sem bila priča razpravi dveh izvedencev, ki sta iz posameznih delcev, kot je npr. 
struktura kamna in ometa, način pozidave, postavitev in sestavljanje gradbenih elementov, 
odnosi med njimi (okno, lina, obok), rekonstruirala številna obdobja in faze prezidav 
arhitekturnega objekta. Gospodu Francetu Vardjanu in gospe konservatorki Špeli 
Valentinčič-Jurkovič gre torej zahvala za možnost interpretacije novih odkritij, predvsem pa 
je skozi njune ugotovitve brezimno kamenje dobilo nove pomenske razsežnosti. Nova 
dejstva namreč kažejo, da gre na prostoru današnjega objekta (mlin je sicer obratoval z 
različnimi časovnimi prekinitvami še v sedemdesetih letih prejšnjega stoletja) za najmanj 
tisoč let kontinuirane pozidave.

Najstarejši slikovni vir, ki je izhodišče, pa tudi opredeljujoči faktor vseh raziskav, je seveda 
Valvazorjeva upodobitev celotnega samostanskega kompleksa v knjigi Slava Vojvodine 
Kranjske iz leta 1689. Kot edini tovrstni obstoječi dokument predstavlja vizualno oporo za 
časovne in stilne opredelitve posameznih faz prezidave. Poleg renesančne, na omenjeni 
grafiki ovekovečene podobe, lahko zagotovo prepoznamo elemente gotske pozidave, 
baročne značilnosti in še druge občutne spremembe objekta v zadnjih dvesto letih.

Najzanimivejše so seveda najdbe, ki nakazujejo obstoj nekega prvotnega objekta, ki je 
morda na mestu današnjega mlina stal že pred nastankom samostana: vsekakor sta »v 
zraku« vsaj dve možni interpretaciji oz. identifikaciji njegove tedanje funkcije; ali gre za 
utrdbeni-bivalni srednjeveški stolp ali pa za ostanke kapele Svetega Lovrenca, ob kateri naj 
bi po nekaterih navedbah sploh nastali prvi zametki samostanskega kompleksa.

Sprehod po objektu danes nam poleg fragmentov že opredeljenih možnih štirih slogovnih 
faz nudi tudi nekaj drobcev, ki omogočajo drugačno interpretacijo že predstavljene sheme.
Vendar si je pričujoče besedilo zastavilo le skromno nalogo posredovati smiselna razmerja 
med drobci, ki so ohranjeni v zidovju in ne odpira problemov specifičnega odnosa do 
preteklosti, ki kot splošna teoretska vprašanja med drugim pogosto določajo 
konzervatorsko prakso ter s tem rekonstrukcijo in prezentacijo zgodovinskih objektov 
nasploh.

Simona Zorko

prek tisoč let kontinuirane pozidave?
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Mestni trgi - ponos in veselje ali sramota?

Preureditev
Frančiškanskega
trga

Tomaž Levičar
341.541@insert.si

Nedvomno je prostor novomeškega 
Frančiškanskega trga eden najbolj 
zanemarjenih v mestu, še posebno glede na 
kontekst, torej glede na položaj v mestu, 
glede na obdajajoče ga stavbe, ki imajo 
pomen tako kot arhitekturni, še bolj pa kot 
kulturno-zgodovinski pomniki. Ne le da je 
degradiran, tudi nedefiniran je, šele dati mu 
je treba karakter.

Camillo Sitte je trge - zaljubljeno, spoštljivo in 
občuteno - v svojem znamenitem delu 
Umetnost graditve mest podal kot »ponosno 
središče javnega življenja«, ki lahko, primerno 
obravnavani, postanejo »ponos in veselje 
posameznih mest«. Od grških agor semkaj 
imajo tržni prostori v mestih izreden pomen, 
najsibo kot prostor grške demokracije, 
rimskih iger, srednjeveškega trgovanja, tja do 
novodobnih paradiranj, vedno se ob njih 
zbere vse to poudarjajoča imenitnejša 
arhitektura, ki jo prostor mesta glede na svoj 
pomen zmore ali tega celo na simbolni ravni 
preseže ... Kakor koli, novomeški 
frančiškanski trg nam danes ne more biti ne 
v ponos ne v veselje, še sreča, da je 
sramežljivo skrit za svojim večjim bratom 
Glavnim trgom, katerega sosed je.

avtorja predloga nove ureditve trga: Tomaž Levičar, Gregor Bernard (september 1999)

fotografije Tomaž Grdin, Tomaž Levičar

Realnost je krut vir
Novomeški Frančiškanskemu trgu se bližamo 
preko lijakastih ulic, ki se zlivajo na trg, ne 
zavedajoč se možnega prizora - edini 
nastavki za razmišljanje o morebiti videnem, 
za razburkanje domišljije sta kapeli svetega 
Frančiška in Antona na levi strani cerkvene 
ladje, oziroma fasada konvikta, edini dostop, 
ki je bolj pričevalen in celo zanimiv, pa je po 

TDetelovi ulici. Trg je prijetno droben, pod 
okriljem pompoznega novogotskega pročelja 
cerkve in njenega v nebo dvigajočega se 
zvonika še izdatno dobi tak pridih. Vitruvius je 
v svoji peti knjigi (Deset knjig o arhitekturi) 
trge omenil na kratko, je pa dal vedeti, da naj 
bo merilo velikosti trga število ljudi. Še 
posebej za frančiškanske samostane oziroma 
cerkve je značilno, da se pred njimi oblikuje 
nekakšen tržni prostor, kar Badurina (Uloga 
franjevačkih samostana u urbanizaciji 
dubrovačkog područja) vidi kot posledico, 
seveda vsled različih vzrokov, vedno dobro 
obiskanih pridig frančiškanov.

Tudi v Novem mestu se je ta prostor pred 
cerkvijo izoblikoval, pa čeravno smemo tu kot 
osnovo razvoja prej videti prostor nekdanjega 
pokopališča pred cerkvijo ter genezo 
meščanskih stavb, ene od stranic trga kot pa 
pastoralno dejavnost. Prostor trga je bil 
nekoč, kot je razvidno iz starih razglednic, 
razdeljen, lahko bi rekli, na cerkveni (še sedaj 
urejen vrtni del), javni (komunikacija) in 
zasebni del (nekdaj zasebni vrtovi), danes pa 
sta se slednja nekako stopila v javni prostor. 
Za tak trg vsekakor preveč razdrobljeno. Sicer 
pa ga oklepajo stavbe, nekatere imajo 
vrednejše vhodne portale, od 
frančiškanskega samostana (zgrajen 1472 in 
1696) s konviktom (1696), cerkve (1472, 
vhodno pročelje pa iz 1866), preko nekdanje, 
arhitekturno umirjene stavbe gimnazije (sreda 
18. stoletja), danes glasbene šole, do zadnjih, 
žal skozi čas temu primerno tudi oblikovanih, 
pročelij meščanskih hiš.

Zadnja desetletja so, kot marsikaj drugega, 
tudi prostor trga dodatno poneumila, pojavili 
so se slaboumni, parcialni, drobnjakarski 
posegi: stopnišča hiš Glavni trg 10 in 11, 
uvoz v velik atrij hiše Glavni trg 11, parkirni 
prostori, vse do res prav poganske, bolje 
rečeno imbecilne namestitve - izvir ima 
seveda v času prejšnjega političnega režima - 
električnega transformatorja na eni od stranic 
trga, kjer je nekoč stala hiša za pomočnice v 
samostanu (se pa sedaj resda preko te 
škrbine s trga zaenkrat še razpira pogled na 
Kandijo in Grm). Toda to vse je res tako 
grozno, da ne gre izgubljati besed.

Trg je, čeravno velja, da je del mesta ob 
Glavnem trgu dokaj ortogonalno zasnovan 
(Jelka Pirkovič Kocbek), vendarle poln 
nepravilnosti v formi, najsi gre za obdajajoče 
ga linije, osnost pročelij stavb in njihove 
središčne osi ali pa za samo ploskev trga: 
kakor pogledamo, vidimo, da je res razgiban 
- polno je zamikov, poševnin, nagibov, tudi

višinski gabariti stavb so razgibani (dominira 
seveda zgradba cerkve, kar kaže na neko 
hierarhijo v preteklosti), tudi stilno gre za 
nekoliko raznorodne pojave. Prav tako »pestri« 
so programi ob trgu; od cerkve in samostana 
do glasbene šole in množice pisarn v 
meščanskih hišah - torej nekakšna svetno- 
posvetna mešanica, kar pa je vse skupaj 
vendarle dober nastavek najprej za 
kultiviranje tega prostora, zatem pa tudi za 
njegovo zaživitev.

Nova oblačila
Predlog nove ureditve trga skuša s tem 
postati vrednejša zgodovinska usedlina, novi 
layer tega prostora podaja podobo trga kot 
enovitega prostora, s čimer se jasneje izrazi 
tudi hierarhičnost stavb trga tako v likovnem 
kot v vsebinskem oziru. Trg postane 
primernejši, vsaj adekvaten predprostor 
obkorožajočih ga stavb.

Pri tem so s formalnimi elementi ureditve trga 
poudarjeni njegovi osnovni, njega samega 
poudarjajoči (gre torej za vzajemen odnos), 
celo konstruirajoči ter tako ali drugače, 
arhitekturno ali kulturno-zgodovinsko 
pomembni elementi. Tu gre seveda predvsem 
za stavbo nekdanje gimnazije: ta je 
poudarjena s potezo rahlo proti vhodnemu 
portalu vzpenjajoče se poti, lomljene klančine 
klinaste oblike, ki izhaja iz generalizirane 
oblike trga in dostopov na trg, hkrati pa 
skuša, povsem formalno in blago seveda, 
uvesti spomin na nekdanje tri predele trga 
(cerkveni, javni, zasebni). Drugi element, 
vreden poudarka, pa je vsekakor za trg 
mogočna cerkev, stavba polna simbolov, tako 
rekoč vsak njen element je simbol. Cerkev je 
poudarjena s kvadratnim poljem, ta hkrati 
združuje prej omenjene tri dele, je pa sicer 
predvsem predprostor cerkve, ki preko petih 
stopnic (J. Flis v svoji knjigi pravi, da seje 
cerkev rada »posluževala svetih številk, da je 
tudi srce imelo kaj hrane ...«), akt prehoda iz 
posvetnega v sveto, vodi na nivo cerkve (sveti 
Karol Boromej: »Najprej je paziti, da je cerkev 
zidana na nekoliko vzvišenem kraji. Kjer pa 
naravno kraj ni vzvišen, naredi naj se 
umetno, naj se cerkvi da podstav ...«).
Kvadrat se križa, recimo temu antagonizem 
med sekularnim in cerkvenim, med svetnim 
in svetim, med realnim in idealnim, s potjo, ta 
se, kot rečeno, prilagaja prostoru, proti 
gimnaziji. Ta kvadratni, torej pravilnih oblik, 
na nek način amfiteatrični prostor, seveda 
zmore služiti raznim kulturnim dogodkom ali 
delovati kot prostor dogajanja ali pač kot 
prostor, iz katerega se opazuje.

Dostopi v hiše Glavni trg 10 in 11, s katerih je 
potrebno sneti »frčade«, so diskretno stisnjeni 
ob pročelja hiš, ki se zgolj s trgu življenje 
ponujajočimi programi vsiljujejo vanj (denimo 
gostinstvo). Seveda je treba v prihodnosti s 
primerno sodobno arhitekturo zapolniti tudi 
škrbino med konviktom in stavbo Glavni trg 
12.

Ob steni samostana je, v smislu dodatne 
umetnostne motivike trga, tudi piedestal z 
monumentom, ki naj obeleži nekdanje 
sobivanje frančiškanov in gimnazije oziroma 
mesta. Na novo je s stopniščem in 
»pomolom« definiran tudi prostor med hišama 
Glavni trg 11 in 12, ki je ravno tako lahko 
potencialno prizorišče.

Trg v novi podobi želi torej biti sredstvo 
poudarjanja lepot, pa hkrati lepota zase, kjer 
bodo tako zmogle v zavetju odlične 
scenografije pročelja cerkve najti prostor 
razne prireditve, ter nasploh postati prostor 
druženja, srečevanj, posedanja, pogovorov, 
občudovanja arhitekture. Mestu v veselje in 
ponos.



Zgodovina novomeškega rocka

Generacije 
in mejniki

Tomaž Koncilija 
tomaz.koncilija@drustvo-dns.si

Kot se včasih pokaže za nesmiselno in nasilno, pa se zdi kdaj 
tudi zelo umestno in zanimivo, da se umetniško ali vsaj 
polumetniško ustvarjanje določenega obdobja obravnava 
giede na generacijsko orientacijo avtorjev in poustvarjalcev. 
Takšen je običaj v vseh vejah '-umetnosti«, kot zeio uporabna 
in smiselna pa se izkaže ta metoda tudi ob podrobnejšem 
ukvarjanju z zgodovino novomeškega rocka in popa.

Če zaenkrat pustimo ob strani glasbenike, rojene v poznih 
tridesetih in v štiridesetih letih, ki so muzicirali pred nastopom 
skupine Rudolfovo, ki je prva začela uveljavljati lastno avtorsko 
glasbo in tako resnično predstavlja v marsičem še danes 
nepresežen mejnik novomeške glasbene scene, lahko 
ugotovimo, da je v prvem desetletju (1976/77 do 1987/88) 
rockovsko realnost oblikovala generacija, rojena v petdesetih, 
in še zlasti tista iz šestdesetih let. S tem poleg že omenjenih 
Rudolfovcev mislim na Orione, Drevored, Bacile, Pandan, Strip, 
Zdeneta Kockarja, Generala Lojzeta, Županovo torto, Metro ter 
pogojno Peto avenijo, torej skupine, katerih skladbe so 
uvrščene na prvega od obeh ploščkov dvojnega antologijskega 
albuma novomeških skupin. Na eni strani je to povsem 
razumljivo, saj se zdi, da je ustvarjalno najbolj potentno 
obdobje človekovega življenja ravno tistih nekaj let okrog 
dvajsetega, morda pa se bo zdelo komu s sociološkega 
stališča bolj zanimivo to, da precej akterjev generacije 
šestdesetih še danes, čeprav so že krepko zakoračili proti 
štiridesetim letom, vztraja v »šou biznisu«, neredko brez upa 
zmage, a z vedno novim entuziazmom in pristnim 
navdušenjem, ki se kali ob po grlu zlitih vrčkih piva, bodisi pri 
Slonu, v Luni ali zadnje tedne tudi v Patriotu. Zvestoba muziki 
do (g)roba?

Resnejša afirmacija skupin, katerih člani so rojeni v 
sedemdesetih, to je v desetletju rojstva novomeškega rocka, 
seje začela praktično šele v prvi polovici devetdesetih let. V 
tem času so se ob novonastalih bendih pojavile tudi zasedbe, 
ki so združevale starejše in mlajše generacije, preizkušale te in 
one recepte na svoji poti do »slave«, kar vse je privedlo do 
pestrih glasbenoslogovnih usmeritev. Zdi pa se, da ni nikoli 
več (tako kot nekdaj) prišlo do nekakšne totalne recepcije 
delujočih skupin. Publika seje diferencirala, zdi se, da seje 
drastično spremenil duh časa, o čemer smo že pisali na 
straneh Parka. Med skupine devetdesetih, ki bodo našle 
prostor na drugem ploščku zgoraj in vse leto omenjanega 
cedeja, lahko štejemo Društvo mrtvih pesnikov, Mercedes 
band, D'Kovače, Dan D, Michelangelo, Straško Barakudo in 
God damn' blues band, posameznike, kot so Primož Moškon z 
legendarnimi Rožnimi polji, Rok Otočec alias Dido supermen 
idr. ter dekliško skupino Copacabana, ki stilno pač močno 
odstopa od vseh drugih. Ob hkratnem zavedanju, da ravno v 
času konca in preloma tisočletja v ospredje prihaja generacija 
osemdesetih, seje potrebno na tem mestu pač ozreti na še en 
mejnik naše rockovske zgodovine, kije nehote predstavljal 
neverjetno harmoničen prehod med »starejšo« in »mlajšo« 
generacijo. Mislimo seveda na veliki celodnevni dobrodelni 
koncert v organizaciji Sklada za drage medicinske aparate pri 
00 RK Novo mesto, bolj znan pod imenom koncert ZA 
MAMOGRAF.

V soboto, 17. septembra 1988, je od 12. do 24. ure na 
novomeškem Glavnem trgu potekala osrednja prireditev v 
okviru akcije Darujmo zase (za mamograf), kjer je v sicer 
kislem vremenu pred več tisoč obiskovalci nastopilo trideset 
skupin in posameznikov različnih glasbenih usmeritev. Nastop 
za mamograf je bil trenutek, ko sta si roke podali obe 
generaciji glasbenih skupin. Od »starejših« so v večernih urah 
nastopili Drevored, Orioni, Županova torta in Zdene Kockar ter 
že prej Metro, zgodaj popoldne pa so koncertirali mlajši ali 
manj uveljavljeni bendi: Peta avenija, Proteus (kasnejši DMP), 
Obzidje, Frakcija. Za nekatere izmed prvih je bil to hkrati 
poslovilni koncert, za tiste druge večinoma prva večja 
promocija. Generacija šestdesetih seje poslavljala, generacija 
sedemdesetih je ravno stopala na svojo glasbeno pot.
Štafetna palica je bila simbolično predana. Začelo seje pisati 
novo glasbeno desetletje. V sladkem spominjanju svojih 
mladih dni pa čakamo na naslednji mejnik ... Kje ste, mladina 
novega tisočletja?

Skupina je nastala leta 1987 s koreninami v osnovnošolski 
skupini Ara Band na OŠ Bršljin. Jedro skupine (originalna 
zasedba) so tvorili Marko Pezdirc (vokal, kitara), Primož Žižek - 
Pimpi (bobni, tolkala), Boštjan Vire (kitara), Uroš Sadek (bas) in 
Gregor Bevc (klaviature). Proti koncu delovanja leta 1990 je 
skupina sodelovala tudi z drugimi glasbeniki: Katja Židanik 
(vokal), Rok Jerman (klaviature) in Dušan Obradinovič - Obra 
(bobni).

Ideja skupine je bila zelo enostavna: igrati in se imeti dobro. 
Od prvih "špilov" po šolskih plesih do samostojnega 
poslovilnega koncerta, 13. septembra 1990, v novomeški 
dvorani Marof. Prodanih 1500 kart je še danes velika cifra za 
novomeške koncerte. Z omenjenega dogodka obstaja celo 
video posnetek celotnega koncerta, kar je dragocen arhiv. 
Skupina je v glavnem nastopala po diskotekah, plesih, 
udeleževala pa se je tudi različnih rock festivalov. Za svoje 
nastope je pobrala nekaj manjših nagrad, leta 1988 pa je 
objavila tudi svoj edini studijski posnetek - Zakaj - ki se je 
uvrstil na tedanjo Stop pops lestvico. Skladbo je skupina 
posnela v študiju Pasadena Jožeta Dobovška ml.

Repertoar skupine je obsegal rock'n'roll klasiko, 60. in 70. 
leta. 5. avenija je bila predvsem skupina za dober žur in je 
dosegla v letih 1989/90 precej visoko lokalno priljubljenost.
Ta je potegnila za seboj tudi nekaj posnemovalcev - mlajših 
skupin, med njimi tudi Proteus (kasnejši DMP), ki jim je 
skupina pomagala pri njihovih začetkih.

Po legendarnem poslovilnem koncertu seje skupina še enkrat 
zbrala leta 1992 za krajši nastop v dvorani Marof na 
dobrodelnem koncertu za žrtve vojne v Bosni, z glasbo pa se 
še danes profesionalno ukvarja Marko Pezdirc, ki vodi lasten 
snemalni studio Metulj.

Zanimivosti in "pikanterije":
Uroš napiše skladbo Zakaj v stanju maksimalne 

zaljubljenosti.
Uroš po špilu na Loki pozabi (izgubi) bas kitaro Fender 

precision!
Pimpi na snemanju pri Joeju poje vso malico, namenjeno 

ostalim članom.
Pri poskusih dobiti menedžerja neki samozvani primorski 

menedžer pusti neporavnan račun v Hotelu Metropol.
Prostori Bistroja Rotovž - legendarni prostor za vaje, kjer se 

je zbirala in vadila tudi ostala novomeška rockovska srenja.
Na PIL-ovem festivalu mladih skupin v Postojni leta 1989 

Proteus (bodoči DMP) premagajo 5. avenijo.
Na koncertu v Trebnjem na božični večer 1989 imajo 0 (nič) 

obiskovalcev.
Izkupiček prvega samostojnega koncerta v ŠD Marof 

spomladi 1990 je šel za poravnavo škode razbitega stranišča
Na poslovilnem koncertu jim Studio Tivoli dve uri pred 

pričetkom odpove ozvočenje, situacijo reši Krkina naročilnica
Led skupina prebije kot predskupina na koncertu Šank 

Rocka in s serijo nastopov v tedanji diskoteki Metropol (danes 
hotel Krka).

Renato Chicco trio
slovenske ljudske pesmi v džezu

V Novem mestu je malo džezovskih koncertov. Ne bom rekel, 
da jih je premalo, temveč da jih je približno toliko, kot je za 
njih ustrezne oziroma vsaj dovolj radovedne publike. Tudi ne 
mislim moralizirati o tem, kaj bi bilo mogoče storiti, da bi bilo 
••bolje« - konec koncev koncert sploh ni bil slabo obiskan, če 
se spomnimo denimo mariborske filharmonije, ki je po 
številčnosti skoraj presegala občinstvo - ta ••bolje« pač 
vsebuje kup misli, recimo o ••nevzgojenosti« publike, pa da nek 
superiornež želi vsiljevati svoj glasbeni okus kot vsesplošno 
merilo ... No, sam nisem nekakšen estetski relativist, temu 
vprašanju, zame ključnemu, se bom zato še vračal - a zdaj 
nas zanima konkreten glasbeni dogodek.

V petek, 21.1„ smo torej v Kulturnem centru gostili tri odlične 
slovenske džezerje: izolskega pianista Renata Chicca, ki 
trenutno deluje v Veroni, mladega kontrabasista Žigo Goloba 
in bobnarja Draga Gaja, lastnika edinega ljubljanskega džez 
kluba. Fantje so se lotili slovenskih ljudskih pesmi, ki jih je z 
neverjetno domišljijo, a hkrati prefinjenim občutkom tako za 
razpoloženjski ton posameznih pesmi kot za notranjo logiko 
besedil, aranžiral Renato Chicco. In kako se obnesejo ljudske 
pesmi v preobleki džezovske paradigme? Seveda ne gre za 
prvi poskus prirejanja in reharmoniziranja ljudskih pesmi, toda 
tudi po mojem občutku gre za »nekaj najlepšega, kar seje 
zgodilo slovenski ljudski pesmi«, kot smo lahko slišali v najavi 
koncerta. Seveda za poslušalca, ki ima srce odprto za nove 
zvoke in harmonije ter za čudežno lepoto, ki jih je Chiccovo 
skladateljsko mojstrstvo izvabilo iz melodij pesmi Lipa 
zelenela je, Škrjanček poje, žvrgoli, Kaj ti je deklica, Vsi so 
prihajali... - nekaterih v svingu, tudi ekstremno hitrem, pa v 
džez valčku, spet drugih v latinu; skratka najrazličnejših 
narečjih pisane palete sodobne džezovske govorice.

In o samem igranju? Chicco, pianist svetovnega ranga (in tudi 
ugleda), ne sodi med tiste mlade nadebudneže tipa »glej, kako 
dobro in hitro igram«, on enostavno igra, izpod njegovih 
improvizirajočih prstov sproti nastaja glasba. Energetsko 
obvlada situacijo: trio igra kot uročen tako dobro, kot sicer, 
zgolj kot seštevek iger posameznikov, ne bi mogel - vse 
skupaj res malo spominja na discipliniranega Ahmada 
Jammala ... Fantje so že pred leti posneli zgoščenko, sedaj je 
na poti nova, »vol. 2«, takisto slovenskih ljudskih, od katerih so 
jih nekaj že predstavili na koncertu; občinstvo je morda najbolj 
navdušil perfektno aranžirani Kekec. Z njim pa lahko tudi 
zaključimo - saj je v resnici zasejal dobro voljo med ljudi, 
vzbujanje življenske radosti pa je brez dvoma domena dobre 
glasbe.

Marijan Dovič
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13. junija 1998 je minilo natanko sto let, odkar se je v 
Novem mestu rodit Anton Podbevšek. Njegova pesniška in 
življenjska usoda, ki jo danes povezujemo s konceptom 
zgodovinske avantgarde, ter njegova vizionarska poezija sta 
bili dovolj močni vzpodbudi za pripravo niza manifestacij ob 
avantgardistovi stoletnici s skupnim nazivom Antona 
Podbevška 100 nadnaravnih let. ''Nadnaravna leta« so 
povezala odrsko, pesniško, glasbeno in vizualno izražanje v 
dveh gledaliških »happeningih« (Žolta pisma, avantgardni 
manifest in Godba v valovih: Himna o carju mavričnih kač), 
likovni in fotografski razstavi, projekciji kratkih filmov 
Božidarja Jakca ter dokumentarni razstavi o Podbevšku. Ob 
tej priložnosti je Novo mesto gostilo tudi šest vrhunskih 
strokovnjakov za umetniško avantgardo in poezijo, ki so 
ugotovitve svojih raziskovanj predstavili na simpoziju o 
Antonu Podbevšku. Rdeča nit simpozija je bilo vprašanje 
začetka slovenske zgodovinske avantgarde, hkrati pa tudi 
odnos do le-te v sodobnem času - vsi ti problemi se 
zgoščajo ob vprašanju kanonizacije avantgardizma (zdi se, 
da nanj na specifičen način že odgovarjata tudi lokalnost in 
ne-institucionalnost prireditev ob stoletnici avantgardistovega 
rojstva). Predavanja v tem zborniku učinkovito analizirajo 
tako socialne vidike pesnika-avantgardista in njegove 
eksistence kot tudi notranje značilnosti Podbevškove 
prefinjene lirske govorice. S tem se uvrščajo med vrhunce 
preučevanja umetniških avantgard v slovenski literarni 
zgodovini, mimo katerih ne more iti nobena resna raziskava 
avantgardizma na slovenskih tleh. Toda ta zbornik ne želi biti 
le sestav strokovnih tekstov, temveč tudi dokument nekega 
širšega dogajanja, ki ga je vzgon -prevratnega pokreta« iz 
dvajsetih let še uspel sprožiti tik pred iztekom tisočletja.



Popotni zapiski dveh študentov

Bilo je pozno v noč, petek 3:00 AM; pojavilo se je 
vprašanje, ali so naši vrli piloti sposobni hudega 
podviga in manjšega pristanka? (Dobesedni 
prevod: »Ali je možno priti v 24-ih urah v 
obljubljeno deželo in nazaj v deželo cvička?«) 
Mnenja so bila razhajajoča, družba se je razdelila 
na dva tabora. Pojavil se je sklep pod točko razno 
o sodelovanju obeh strank, ki se glasi: obe 
stranki morata zap^kn rodno deželo s prvim 
letalskim dvigom *nmd oblake in razrešiti 
vprašanje, ki je večjega pomena od millennium 
bug-a : za boljši jutri.

Priprave so se začele. Stranki sta se razšli. Levi(l) 
so odšli do agencije, medtem ko so desni(2) 
doživljali hude travme v pričakovanju odločitve 
odhoda. Kmalu je bilo jasno. Dežne rainfefe to 11 

se posončile in odločitev je bila tu. (frenla KČJaj? Q 
S čim? Kam? Od kje? Koliko? Za koliko? Vsa ta 
vprašanja so se razrešila na prijazni turistični 
agenciji v mestu. Levi so kmalu odrešili desne 
hudih travm z zbranimi informacijami. Veselje je 
bilo neizmerno, sreča je bila nepopisna in 
alelujah, o lord... Povzetek pravkar napisanega: 
odhod v New York ob 8.00 zjutraj naslednji dan.

Življenjski sejvingi(3) so nama omogočili nakup 
enotedenske (ne)povratne letalske vozovnice. 
Vendar vsi pogoji za hud podvig še niso bili 
izpolnjeni. Manjkala sta še dva: vreča, ki ji 
rečemo nahrbtnik, in stroj po imenu fotoaparat.
Po strankarskih (s švoh detektivsko izobrazbo - 
osnovna šola Sherlocka Holmesa) hudih 
intervencijah sta se ta dva nepogrešljiva 
popotniška pripomočka le našla. Seveda nič ne 
gre brez zapletov. Zapleti so, zapleti bodo, ruzak 
jih gleda in odprava je gledala skozi velikansko 
luknjo, ki je zevala na dnu imenitnega rdeče- 
sivega nahrbtnika. Po dolgotrajnih mukah smo 
pacienta zašili in operacijo imenovali: operacija 
T0N.Y.(4)

Hopla: eden izmed naju je imel neveljaven potni 
list. Pozor, pozor, pazi!!! Potnemu listu desnih je 
potekel rok uporabe. In to že - ne boste verjeli - 
v letu nogometnega prvenstva 1998. Že se je 
velikanski kamen povzpel na hitro bijoči srci 
naših dveh strank. Joj, pojavile so se dileme o 
datumu odhoda. Vendar se stranki nista vdali. 
Predali so se drugi. V iskanju rešitve sva se zopet 
obrnila na turistično agencijo, a kaj, ko so bile 
uradne ure končane... A na pošti še niso bile. 
Nemudoma sta se hitri stranki s še hitrejšim 
korakom podvizali naravnost na telefon na pošto 
in bržkone se je na drugi strani žice oglasil 
izkušeni popotnik in še večji avanturist Mr. Šef(5). 
Takoj nama je začel pomagati. Po prvih 
odkruščkih velike skale, ki seje tisti čas nahajala 
v najinih popotniških srcih in ob odprtju high- 
tech(6) vrat, ki se sama razširijo ob soočenju z 
vidnim poljem samega senzorja, seje tudi nama 
razširilo obzorje. In čisto na robu obzorja se je v 
vsej svoji veličini in dobri luči kazal sam in nihče 
drug kot g. Franci Kek(T).

to be continued... 
smo že nazaj

Glede na to, da je g. Franci na Tl z vsemi 
davkoplačevalci(8), ki živijo na območju levega in 
desnega brega Krke, in njihovimi potomci, in 
glede na to, da je imel s sabo samsunga, smo 
kmalu združili interese. Po opravljenem 
telefonskem pogovoru z enim zelo pomembnim 
davkoplačevalcem sva bila vse bližje in bližje. Po 
ločitvi z vsemogočnim organizatorjem ROCK 
OTOČCA se je spet začelo mučno čakanje na 
domu desnih celih nekaj časovnih enot. Tega 
časa je bilo zelo malo. Čeprav že na robu obupa, 
je le zazvonil telefon. Vse je bilo dogovorjeno. 
Potnemu listu je referentka za potne listine 
podaljšala rok uporabe. Spet neizmerna sreča, 
kamen pa se s funkcijo exp/ode za vedno 
umakne iz srca. Sedaj, ko je bil strateško 
načrtovan umik iz dežele cvička oz. iz ene njenih 
kleti dokončen, se je začela fazica pakiranja 
robe, ki ni zadostovala niti minimalnim potrebam 
izkušenih popotnikov, ki se odpravljajo na 
enotedensko potovanje. Obe stranki sta to robo 
spravili v operirani nahrbtnik, potem pa je sledilo 
informiranje vodilnih v domačem (mami, ati) 
parlamentu. Minuto zatem je pet minut do 22.00 
ure sledil veličasten odhod na finger(9) do 
Brnika.
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Slovenska časovna obrazložitev: v petek zvečer 
ob 22.00 uri sva bila še vedno v Novem mestu 
in se odpravila štopat v Ljubljano. Odhod letala 
iz Brnika sva imela ob 7.55 naslednje jutro.

Najin lepljivi prst je bil na lokaciji štopanja za 
Bršljin neuspešen. Tudi iskanje potencialnega 
drajverja(lO) po pubih nama ni bilo naklonjeno. 
Sledila je taktična poteza - premik na novo 
lokacijo - križišče pri A-BANKI. Tu je bil najin 
palec hitro upoštevan, saj mu je z eno kravo in 
enim bikom v sebi na stežaj odprl vrata 
skedenj(ll) na štirih kolesih. Najino potovanje z 
omenjenima domačima živalima seje ustavilo na 
desni pumpi (leva ni obratovala) na Otočcu, 

;elju, ki ga ni bilo v potovalnem načrtu. 
an^PteHseeno sva ujela tovornjak za 
bjjjmo... Pot pa se je ža^ofičala v Trebnjem, in 
na vecinj^i manj kot ^o^pro čez polnoč. Bilo 
emUSflS^leno, na videz prav grozljivo, ovito v 

svojo tančico, skratka nepopisno stanje, ki se 
imenuje noč. Spet prepuščena lepljivemu prstu. 
Tokrat nama dobre vile niso bile naklonjene in 
sva ostala brez štalce in brez kravce. Že se je 
pojavljala rešitev o drugih možnih dosegljivih 
prevoznih sredstvih. V Trebnjem je to še edino 
antibrzi čuha puha. To, da je potovanje v 
obljubljeno deželo trajalo že kar nekaj trenutkov 
(vsak trenutek približno 1 h), nama je sporočilo 
veliko gradbišče, kjer so gradili gosto pajčevinsko 
omrežje g. Pajki. Skratka: lačna. Po manjšem 
pomfričku in še manjši skledi in po še manjšem 
spanju na trdih klopicah trebanjske železniške 
postaje sva se končno grela v toplem zavetju 
oranžno-belih-rdečih vagonov. Ta neponovljivi 
dogodek se je zgodil ob 4.00 a.m. in zaključil v 
Ljubljani ob 5.00 (tudi) a.m. Po neuspešnih 
pogajanjih s taksistom sva se odločila za JPP U 
in ravno ob ravno pravem času sčekirala(12) 
najini letalski karti, se soočila še z detektorji 
kovin, ki so bili neuspešni, in se tako podala čez 
lužo.

to be continued again ...

Hrabra Miška vas vabita k prebiranju naslednjih 
nekaj odstavkov, v katerih boste izvedeli vse o 
ameriških dogodivščinah.

Prvi dan v Ameriki. Vrli pilot nemške letalske 
družbe nas je nadvse udobno spravil na trdna tla 
njujorškega letališča JFK. Najin prijazen pristop k 
nepopustljivemu ameriškemu cariniku se je 
obrestoval z odhodom v Immigration Office. 
Polurno preverjanje najinega znanja slovenske 
zgodovine in še bolj pomembnih datumov naših 
kulturnih praznikov se je končalo s težko 
pričakovanim vstopom v deželo hamburgerjev in 
kokakole. Bila sva prosta. Na izhodu iz 
letališkega terminala sva že navezala stike s 
pristnim Američanom. Njegove predstavitvene 
besede so bile: »Ja sam Sammy, tukaj živim že 
štiri leta, ampak nisem from tukaj.* Iz nadaljnjega 
pogovora sva ugotovila, da je Sammy doma iz 
Črne gore. Dal nama je svojo telefonsko številko. 
Razšli smo se z mislimi, da se v prihajajočem 
tednu vidimo in da nama bo predstavil nekaj tam 
živečih Slovencev, med njimi tudi slovenskega 
duhovnika, ki ima svojo cerkev in nama bi lahko 
pomagal. Sedaj sva bila prepuščena sama sebi 
sredi velikega letališča, ki se nahaja v še večjem 
mestu. Spraševala sva se: »Sploh ne veva, ali sva 
od kje prišla ali kam greva?« Najino edino upanje 
v Big Applu je bil listek, na katerem je bil s fonti 
Times New Roman CE velikosti 14 napisan 
naslov ameriške družine Spivak. Za prevozno 
sredstvo sva si izbrala yellow cab (po 
informacijah Sammyja najcenejši javni prevoz v 
New Yorku). Vendar sva kmalu ugotovila, da temu 
ni tako, saj bi za ubogih 28 km olajšala najine 
denarnice za celih 68 dolarjev, kar pa nama ni šlo 
v proračun. Med razmišljanjem, kaj sedaj, je k 
nama pristopil mlad temnopolti možakar in nama 
predlagal mestni avtobusni promet. Cena takega 
prevoza je 23 dolarjev, kar je bilo po izračunih 
našega financ ministra najugodnejše.

Nov problem. Ali je družina Spivak sploh doma? 
Prijazna uslužbenka na Information officeu nama 
je predlagala brezplačne telefonske informacije 
na številki 114. Yees, Spivakovi so bili doma in 
hitro smo se dogovorili, da bodo oni poskrbeli za 
najin odvoz. In res je bilo tako. Pripeljala sta se 
Kimberly (18 let) in Eddie (20 let), vsak s svojim 
huuuuge truck-om(13) (GMC suburban jeep) in 
sledil je 28-kilometrski journey do njihove 
residental hiše. Po seznanitvi z ostalimi 
sostanovalci je sledil večerni sprehod po temnih 
in nepoznanih ulicah New Yorka.

Začeli smo ga izpred garažne delavnice, kjer so 
nas že čakali najstniški zastopniki vseh 
kontinetov sveta (razen aj majd - Avstralcev) in 
dodatni truck. V križarjenju tudi našim ameriškim 
vrstnikom obiskana ulica ni bila znana, zato je

sledil hiter marš naprej. V naslednji pa je že bilo 
zanimivo. Odkrili smo zakotno trgovinico, v kateri 
so ti (če si imel veze, če si poznal dolarje) izdelali 
fake ID(14) za celih 60 baksov(15). Chris, Louis, 
Eddie in še nekaj članov naše ekspedicije se je v 
slabih pol ure postaralo za nekaj let. Midva pa 
sva ostala pri istih rojstnih datumih. Vsi mladi in 
na novo prerojeni so že čakali v vrsti za svoj 
vsakodnevni odmerek vitaminov in mineralov, 
katerih vir je bil meterska dolga vodna pipa.

next...

Naslednje jutro smo že načeli pogovor o politiki. 
Desni in levi smo sedaj postali enotni. Z novimi 
imeni Sam&George co.(16) sva se združila v 
ameriško obliko sindikatov the UNION in to the 
local one. Najina identifikacijska priponka pa se 
je nahajala v mine fuckin pocket. In če bi nama 
glede tega kdo težil, se je lozinka glasila: Do you 
know who the Fuck I amil Vendar se nama po 65 
neprespanih kratkih uricah in zaradi tega tudi 
najinega njujorško grozljivega izgleda ni upal 
nihče nič reči.

V tekočem tednu sva imela zanimive ekskurzije z 
vodičem Eddijem, vendar to niso bile tiste, katere 
so nama določili izkušeni lovci na znane 
turistične točke, temveč so bile to velike 
biljardnice in še večji bovvling place-i pa tudi 
gigantsko velik (naša oblika BTC - ja) THE MALL. 
Sem sva se napotila v upanju na bližnja srečanja 
lepših vrst prebivalcev našega planeta - bejb. V 
cruisingu po THE MALL-u sva naletela na 
velikega, črnega, pozitivnega Magica Johnsona. 
Med drugim sva videla tudi ameriško MTV 
postajo, high school (brez lepih deklet razen hot 
Linde in ene easy), GUCCI and VERSACE store, 
F.A.O. SCHVVARZ (giga trgovina z igračami v treh 
nadstropjih), potem je sledil tudi ogled four-flor 
trgovine, ki sliši na ime NIKE T0WN, v kateri se 
nahaja vse bogastvo iz mesta NIKE. Videli smo 
tudi veliko hišo italijanske mafije, ki je bila 
obkrožena z »gorilami« z uziji v roki, v neposredni 
bližini skrita očem javnosti pa seje nahajala tudi 
hiša znanega ameriškega rap artista LL Cool J-a. 
Na večerji v restavraciji Mars pa nas je pogostil 
nadvse prijazen alien. Sledil je »breakfast at 
Tiffany's«, kjer je Eddie zagonil dvomesečni 
budget za foothr(17) in to za diamantno ogrlico, ki 
jo je kasneje podaril svoji frendici. Malo sva se 
pozabavala tudi v Comedy clubu, kamor se nas je 
odpeljalo 9 v enem suburbanu, v katerem je brez 
sedežev Chris nekoč peljal kar 21 prijateljev. 
Doživel pa sem tudi svoj prvi obisk zelo 
obiskanega HARD ROCK CAFFE-ja, kjer sva jasno 
postala bogatejša za njihovo znamenito majico. 
Najbolj zanimiv (za naju seveda) pa je bil obisk 
trgovine z športnimi avtomobili znamke PORSHE. 
Najina zadnja plat je seveda okusila okusne 
sedeže še bolj okusnih jeklenih konjičkov in najini 
podplati so se hitro dotaknili pedala, ki seje hitro 
pomaknil čisto navzdol. Spet nepopisna sreča in 
neizmerno veselje.

Vsega lepega je pač enkrat konec in tudi najine 
počitnice v Ameriki so se bližale koncu. Zadnji 
večer: pogostitev z zadnjo večerjo v makaronarski 
restavraciji v italijanski četrti Little ltaly, kjer 
nama je Salvatore zapel pesem o sole mio. In 
midva sva šla adijo. Spet sva po luftu hodila v 
rodno deželo, kjer naju na Brniku ni nihče čakal.

Hrabra miška sta premagala polentožerko in si 
na poti domov prepevala pesem »Grem domov v 
Novo mesto«.

Gregor Rožanc, Uroš Strel

w York

(1) Levi: Uroš
(2) Desni: Gregor
(3) sejvingi: prihranki
(4) T0N.Y.: kratica za TO N
(5) Mr. Šef: g. Brane Vidm
(6) high-tech vrata: avtoma 
ki se sama odprejo
(7) g. Franci Kek: Franci K
(8) davkoplačevalci: občar 
mesta
(9) finger: avtoštop
(10) drajver: voznik avtomlbila
(11) skedenj: renault scerj
(12) ščekirala: potrditev l<
(13) huuuuge truck: GMC 
dol.: 5.61 m, šir.: 2.00 m, 
vozilo
(14) fake ID: ponarejeno 
dovoljenje ali pa osebna i
(15) baksov: ameriški dolarji
(16) Sam&George co.: za lažje 
sporazumevanje so nama dali imena 
Sam in George
(17) foothr: hrana
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Pokličite brezplačno telefonsko številko

080 3000

■
in se dogovorite za nakup

Brezplačno Vam ga v rdeči vrečki 

dostavimo na dom. Paket vključuje digitalni telefon,

ftfk ki omogoča izpis številke 

kličočega, paket SiOL za dostop do

interneta, modem ISDN ter nadgradnjo analognega

priključka v priključek ISDN. Brezplačna priključitev 

terminalske opreme je zagotovljena! S

se stroški Vašega pogovora ne spremenijo.

Jžfoo
Hitrost prenosa podatkov se poveča.

in vključuje DDV.

Cenaje 49.900,00 SIT
Zdaj je čas!

Telekom^) Slovenije

everyone 

has a 

photographic 

memory, 

some Just 

don't have 

film

POLETNA PONUDBA
x fotografija 9x13cm 

39 SIT
x fotografija 10x15cm 

49 SIT
x razvijanje filma, 

skeniran je 1200x1800 
DPI, zapis na CD s 
prikazovalnim programom 
in index nalepko 
1499 SIT

x 3X fotoalbum flip 
999 SIT

think
Luminus

Luminus d.o.o., Kolodvorska 2, 8000 Novo mesto, tel.: 068 372-540, fax: 068 321-813

mf McDonalcTs
I ■ I™

Restavracija za vso družino

Trgovski center Bršljin 
Novo mesto

Odprto:
od ponedeljka do četrtka: 8.00 - 24.00 

petek in sobota: 8.00-24.00 Mcdrive 8.00 - 2.00 
nedelja: 9.00 -24.00

Novo! Izredno ugodni študentski boni!
Kupite jih lahko na DNŠ (NM) 
ali prodajnih mestih ŠOU oj)

0 RAČUNALNIŠKA OPREMA
- računalniki
- prenosni računalniki
- tiskalniki
- računalniške mreže
- enote za arhiviranje podatkov
- brezprekinitveni napajalniki
- računalniške komponente
- servis računalniške opreme
- licenčna programska oprema

<J> POTROŠNI MATERIAL
- trakovi, črnila in tonerji za tiskalnike
- računalniški in fotokopirni papir
- diskete in cd mediji



Knjiga je,oko,
odpri

Primer Heidegger. 
Besede, dejstva,
misli, (zbornik)
Krtina, 1999, 208 str., cena: 2592 SIT

Heideggrov rektorski govor, politični teksti v spornih letih 
1933-1934 in njegov zagovor leta 1946. Plus zbornik spisov, 
ki skušajo rešiti zagato nekega travmatičnega momenta 
filozofije dvajsetega stoletja, Heideggrov trikratni Sieg Heil 
“možu te nezaslišane volje, našemu Vodji Adolfu Hitlerju'.

Kot je znano filozofskemu občinstvu, je Martin Heidegger, 
najvplivnejši filozof v 20. stoletju, v letih 1933/1934 vodil 
rektorat univerze v Freiburgu. Kar ne bi bilo nič slabega, če se 
ne bi tedaj že začenjala vzpon nacizma in preganjanje židovskih 
profesorjev in študentov. Knjiga Primer Heidegger si postavlja 
nalogo odgovoriti na vprašanje, ali je šlo pri tem zgolj za zablodo 
nekega učenjaka ali pa je bil Heideggrov da nacizmu vpisan v 
osrčje njegovega mišljenja. Heidegger je namreč govoril o 
“notranji veličini" nacizma, ki naj bi bila v srečanju modernega 
človeka in tehnike.

Heidegger sam se sicer ni nikoli nedvoumno odrekel nacizmu, 
čeprav je od rektorata zelo hitro odstopil, pa tudi njegovi 
nekdanji nacistični sodrugi so ga kmalu začeli napadati. Tako je 
bil Heidegger prisiljen ločiti med nacizmom kot “ontološko” 
pravilnim odgovorom na vzpon tehnike in med dejanskim 
totalitarnim političnim sistemom.

Toda zdi se, da je v samem njegovem filozofemu neka težava, ki 
je na politični ravni povzročila zdrs v nacizem - to dokazuje 
Slavoj Žižek v svojem eseju Zagata Heideggrovega branja 
Kanta. Težava je po Žižku v tem, da Heidegger ni vztrajal pri 
‘breznu moderne subjektivnosti”, ki ga je odstrl s svojo 
analitike Dasein: njegova pozna filozofija po slavnem “obratu” 
naj bi bila vseskozi umik pred mladostno radikalnostjo Biti in 
časa.

Prvi del sicer natančno predstavi Heideggrov “politični opus" v 
spornih letih. Od Rektorskega govora (“Samopotrditev nemške 
univerze") do govorov pred nacistično študentsko organizacijo. 
V ta prvi del je uvrščen tudi Heideggrov zagovor leta 1946 pred 
“razčiščevalno komisijo”. V drugem delu se nahaja esej Huga 
Otta, ki je odlomek iz Heideggrove biografije in opisuje, kako se 
je Heidegger sploh pustil zapeljati v rektorat in kaj je pričakoval 
od nacionalsocializma. Tretji del pa prinaša eseje (Poggeler, 
Derrida, Caputo, Žižek), ki skušajo bolj filozofsko misliti “primer 
Heidegger", torej vzroke in posledice spornega dejanja za 
filozofijo.

Uroš Lubej

v Na ladji Beletrina
(Predstavitvena zgoščenka piscev 
založbe.)
ŠOU - Beletrina, Ljubljana, 1999, 45' 14".

Nenavadno podvzetje, brez dvoma. Zgoščenka, ki jo spremljajo 
zvočni učinki iz pristaniško-mediteranskega arzenala 
(spuščanje sidra, šum valov, sirene, črički, galebi, veter...), nam 
prinaša dvanajst slovenskih avtorjev in odlomke njihovih 
tekstov. Gre seveda za pesnike in pisatelje, ki so v zadnjih letih 
izdali svoja dela pri založbi Beletrina (ta je v bistvu le del ŠOU 
založbe), založbi, ki se počasi prebija med vrh naših izdajateljev 
leposlovja. Na zgoščenki avtorji po kratki predstavitvi sami1 
preberejo odlomke svojih besedil; nekateri pač bolj posrečeno, 
nekateri manj - od nastopov bi sam morda izpostavil Andreja 
Moroviča, Sonjo Porle, Uroša Zupana in morda Aleša, Čara, ki že 
s primernim izborom teksta, še bolj^ pa z ustreznim 
»dramaturškim« pristopom uspejo pritegniti pozornost 
nekakega (hipotetičnega) poslušalca, utopljenega v sodobno 
shizofrenijo barv, sličic in zvokov ...

Kot celota je Ladja brez dvoma simpatično plovilo, vprašanje je, 
koliko vetra prenese glede na nihanja v (retorični) kvaliteti 
interpretov in na neizogibno iztrganost odlomkov iz matičnega 
širšega konteksta. Pomisleke imamo lahko v primeru, da na 
Ladjo gledamo kot na literarno ambiciozen projekt, ne pa kot 
domiselno predstavitev avtorjev, kar mislim, da ta zgoščenka v 
bistvu je. Avtor, ki nas nagovarja direktno s svojim glasom (ne 
pa recimo prek šolanega žametnega glasu na radiu), pa je že 
tako značilnost živih nastopov avtorjev Beletrine - tri od njih pa 
smo v resnici že imeli priliko spoznati v okviru Parkovih 
literarnih večerov. V prihajajočem letu bomo seveda predstavili 
še kakšnega; upam pa, da bo zraven tudi čimveč avtorjev z 
našega območja - da morda še tu začnemo zbirati gradivo za 
dolenjsko »pomorsko« (ali morda »marsovsko«) odpravo.

Marijan Dovič

Michel de Pracontal

/Vojna proti tobaku
Prevod Anja Kosjek. Ljubljana, Krtina, 1999, cena 2592 SIT.

Knjiga, ki skuša z zgodovinsko raziskavo postaviti pod vprašaj 
brezpogojno vojno proti tobaku, ki jo narekuje tendenca 
našega časa.

Knjiga je, kot pravi avtor, zgodba o ljubezni, ki se konča s 
sovraštvom. Tobak je za evropskega človeka zasedel prazno 
mesto opozicije medu, ki je v evropski mitologiji predstavljal 
blagostanje. Tobak naj bi tako bil “bog z dvojnim obrazom": po 
eni strani je bil na primer že za Indijance lahko “dobri" ali pa 
“slabi duh”. Indijanci so poznali različne vrste in mešanice 
tobaka za različne priložnosti. Avtor tudi pokaže, da moderna 
vojna ni nekaj novega, ampak je obstajala že skorajda od 
takrat, ko je Kolumb uvozil to "smrtonosno” rastlino iz Amerike, 
hkrati pa skuša opozoriti na to, da razlogi za preganjanje tobaka 
niso vedno nedvoumni. Vsekakor pa je boj proti tobaku prav v 
našem času na vrhuncu: ameriško ministrstvo za zdravstvo sije 
tako zadalo program, da bo do letošnjega leta popolnoma 
iztrebilo tobak. Avtor raziskuje, kako je sodobna medicina 
odkrila nevarnosti tobaka ih kakšne metode je uporabila, daje 
ugotavljala povezavo med tobakom in pljučnim rakom ter 
drugimi boleznimi.

Knjiga nikakor ne zanika nevarnosti kajenja, ampak skuša zgolj 
dobro premisliti logiko tobačne vojne: “Ko je izbira užitka, pa naj 
bo še tako škodljiv, obsojena kot neustrezno, celo kaznivo 
početje, je čas, da se vprašamo o resničnih razlogih, ki se 
skrivajo za dimno zaveso preventive. Nasprotja okoli cigarete 
sprožajo širša vprašanja o družbi, ki ji grozi skušnjava 
prezaščitenosti in obsedenost z ničelnim tveganjem. Ali bo 
potrebno nekega dne ob vsakem opozorilu o zdravstvenem 
tveganju zapisati opombo: Svobodi škodljivo?” se sprašuje 
avtor.

Tobak za avtorja nakazuje na tisto drugo plat "človeškosti”, ki je 
onkraj golega koristoljubja. Človeško bitje naj bi se skušalo tudi 
za ceno neke izgube (pri tobaku gre pač za zdravje) soočiti s 
svoje temnejšo in hkrati usodnejšo platjo. Tako so njegove 
reference ne le teoretske (strukturalna antropologija Levi- 
Straussa), ampak tudi širše kulturne, kot je film Ridleya Scotta 
Blade Runner: mit o popolnem človeku je namreč tu prignan do 
neke znanstveno-fantastične skrajnosti.

Uroš Lubej

Hanif Kureishi

Buda iz predmestja
Zbirka XX. stoletje, prevod Miha Avanzo, spremna beseda 
Zdravko Duša. Ljubljana, CZ, 1999, 366 str.

Južna londonska predmestja v začetku sedemdesetih. »Buda« 
je pakistanski priseljenec, uradniček, poročen z Angležinjo, ki 
pod vplivom svoje ambiciozne ljubice Eve postaja »guru«, 
duhovni tolažitelj in osvoboditelj v »dobi surovega 
materializma«; v zanosu se osvobodi tudi žene in družine ter se 
z ljubico in starejšim sinom Karimom poda na (simbolni) pohod 
proti centru, stran od predmestnega zakotja. Junak, prvoosebni 
pripovedovalec sin Karim, pa govori zgodbo o odraščanju 
priseljenca, vidno zaznamovanega z rasno pripadnostjo, v 
surovem mestu: šikaniranje, menjava hipijevske s pankovsko 
»paradigmo«, seksualna izživljanja, brezciljnost, pasivnost, 
droge, želja po uspehu ...

»Buda« kot novodobni guru se iz perspektive sina pokaže kot 
nekaj smešnega, zaigranega; a nekaj takega, kar ljudje v tem 
svetu nujno rabijo - za življenje nesposobni »buda« vendarle 
tolaži in dviguje ljudi okrog sebe, večinoma nevrotične ožemke

modernega načina življenja. Toda jedro zgodbe je kljub vsemu 
zelo osebno: gre za travmo razdrte družine, ki je v resnici 
osrednja tema. Z razdrtjem se namreč sinova ne moreta 
sprijazniti, sicer tiha in nezadovoljna žena pa se dolgo časa 
sploh ne gane iz postelje. In čeprav z družino ni bil zadovoljen 
prav nihče, vsi čutijo bolečino tega razdora. Oče se dokončnosti 
svoje odločitve zave šele, ko čez nekaj let izve, da se žena, 
polna novih življenjskih moči, dobiva z drugim. Medtem se prej 
izgubljeni in zavoženi sin Karim nekako prebije v svet 
gledališča, v »umetniško« sfero, ter izkusi blišč in slavo, a tudi 
ponižanja in izpraznjenost.

Vsekakor gre za roman, po pravici uvrščen med dela 20. 
stoletja, četudi nas od njegovega izida loči le pičlih deset let. Pa 
ne zaradi manjšinskosti ali marginalnosti njegovega avtorja; 
merili, ki danes vse prepogosto zamenjujeta kvaliteto in 
eksistencialno potenco. Roman namreč gradi na problemih 
mladega človeka, naj bo ta zaznamovan rasno, razredno ali pa 
sploh ne, problematizira svet kapitalističnih velemest in 
popularne kulture, vse to pa v inovativnem in napetem, četudi 
morda za koga preveč »vulgarnem« uličnem jeziku. Priča tudi o 
tem, da ima »vzgojni roman« v svoji biografski različici tudi 
danes dobre možnosti, pa morda še o tem, da mora literatura 
vedno biti zaznamovana z življenjem.

Marijan Dovič

Janez Menart

Izbrane pesmi
Izbral, uredil in spremno besedo napisal Marjan Brezovar. 
Ljubljana, Mladinska knjiga, 1999, cena 3980 SIT

Preteklo jesen je ob Menartovi sedemdesetletnici izšla 
pesniška zbirka, ki vsebuje najizrazitejše pesmi iz vseh njegovih 
pomembnih pesniških zbirk: Pesmi štirih (1953), Prva jesen 
(1955), Časopisni stihi (1960), Semafori mladosti (1963), Pod 
kužnim znamenjem (1977), Stihi mojih dni (1989) in 
Srednjeveške pridige in balade (1990). Gre za pesnika, ki seje 
slovenski javnosti prvič predstavil s skupino štirih pesnikov, ki 
so leta 1953 izdali skupno zbirko Pesmi štirih. Skupaj s 
Pavčkom, Zlobcem in Kovičem pripada Menart rodu, kije sledil 
Minattiju, s tem pa socialnorealistični poeziji, kakršna se je 
razvijala po drugi svetovni vojni v novonastalih okoliščinah. 
Vendar se mu je posrečilo od nje odmakniti predvsem z 
vsebinskimi, manj pa z oblikovnimi novostmi.

Oblikovno se njegove pesmi opirajo na tradicionalno poetiko, 
stilistiko in metriko, na izkušnje romantične in realistične 
poezije 19. stoletja, manj na slovensko moderno. Vsebinsko je 
najdosledneje razvil novo različico socialnorealistične poezije. V 
svojih pesmih Menart izpoveduje individualizem malega 
človeka, ki je razočaran nad osebno in zgodovinsko usodo. V 
sebi čuti plemenitost idealnih teženj, vendar spoznava svojo 
nemoč pred silami naključne usode. V njegovi poeziji sta opazni 
dve smeri: romantično sentimentalna (ljubezenske,
razpoloženjske pesmi) in groteskno realistična, ironična, 
satirična. Med slednje pesmi bi lahko uvrstili že Vojne slike iz 
Menartove prve samostojne zbirke, ki v kratkih kiticah opevajo 
drastično realistične prizore iz vojnega življenja. Vsak prizor je 
na kratko zarisan, služi pa ponazoritvi kontrasta med 
stvarnostjo in idealno resničnostjo, ki jo človek nosi v sebi. 
Pesmi z groteskno, napol ironično vsebino so še: Celuloidni 
pajac (ki je - kot prenekatera Menartova pesem-tudi uglasben), 
Cropuis in Pesnik se predstavi. Z njimi je Menart v sodobni 
poeziji najboljši predstavnik oblikovno tradicionalne, po vsebini 
pa moderne poezije razklanega duhovnega sveta. Ta načela je 
uspešno prenesel tudi v balado in jo posodobil. Tej se 
pridružujejo še aktualne satirične pesmi, epigrami in literarne 
travestije, ki predstavljajo pomemben del Menartove poezije. 
Ob tem pa ne smemo zanemariti njegovega prevajalskega dela, 
saj je Menart tudi eden najboljših slovenskih prevajalcev iz 
angleškega in francoskega jezika.

Zares odlična pesniška zbirka, ki bralca ne bo navdušila samo 
z vsebino, pač pa tudi z grafično oblikovanostjo platnic, ki 
morda odpirajo nove poti v knjižnem dizajnu.

Katarina Avbar



Dijaška sekcija - DIJAS
SREČANJE NOVOMEŠKIH DIJAKOV 
V našem mestu dijaki(nje) predstavljajo 
opazno število v populaciji, v največji meri pa 
pripomorejo k temu, da mesto kdaj zaživi, se 
sprosti in postane mladostniško obarvano.Vsi 
se strinjamo, da bi nam bilo v zameno za ta 
utrip, ki ga dajemo mestu, prijazno ponuditi 
nekaj drugega, ampak pri vprašanju »KAJ PA« 
se ponavadi zatakne. Nekateri trdijo, da je 
čisto dovolj, če imamo na vsake tri ruske 
kralje kakšen res dober koncert, potem pa še 
kakšen kulturni utrinek za tiste bolj zavedne 
... Kaj pa dijaška srečanja, pogovori in okrogle 
mize o problemih, ki nas tarejo, poglobljeno 
sodelovanje novomeških srednjih šol, skupne 
konstruktivne rešitve, morda skupno mnenje, 
ki bi se ga slišalo ...

Če si dijak(inja) katere izmed novomeških 
srednjih šol, če imaš ideje, kako zanimivo 
popestriti šolski vsakdan, če razmišljaš o 
kvalitetnejši izrabi prostega časa ali pa če te 
preprosto zanima nekaj malce drugačnega, si 
vljudno vabljen(a) na SREČANJE 
NOVOMEŠKIH DIJAKOV, ki bo v soboto, 12. 2., 
ob 10. uri v mladinskem klubu DNŠ-ja Lokal 
Patriot.

Pogovorili se bomo o vsem, kar se nam mota 
po glavah ali pa šušlja za hrbti, pomembno 
pa je, da slišimo čimveč različnih mnenj in 
predlogov.

Maja Potočnik

Opera 2000
DNŠ išče sodelavca pri organizaciji projekta 
Opera 2000 za opravljanje delovnih nalog:
1. Vodje projekta (koordinacija med 
umetniško in tehnično skupino projekta, _ 
vodenje stikov z javnostmi, logistika) 
Pričakujemo komunikativnega, 
dinamičnega študenta višjega letnika 
katere koli fakultete z entuziastičnim 
pristopom, poznavanjem medijev, 
aktivnim znanje angleškega ali 
nemškega jezika in morebitnimi 
izkušnjami pri podobnih projektih.

2. Tehničnega vodje (organizacija 
postavitve odra in ostalih tehničnih del, 
organizacija izdelave scene in rekvizitov) 
Pričakujemo študenta katere koli 
fakultete z entuziastičnim pristopom in 
vozniškim dovoljenjem.

Dogajanje bo potekalo od 22. 5. do 28. 5. 
2000. Predstavi bosta 26. in 27. 5., dan pred 
tem pa bo javna generalka. Začetek projekta 
v mesecu februarju.

Prijave z osebnim opisom (zakaj želiš 
sodelovati pri projektu) pošljite na naslov 
Društvo novomeških študentov, Prešernov trg 
6, NM, s pripisom »OPERA 2000«.

Razpis
Urad vlade za informiranje RS objavlja razpis 
za najboljše diplomske naloge o Evropski uniji 
in slovenskem vključevanju vanjo za šolsko 
leto 1999/00. Rok za prijavo je 1. november 
2000, pošljete pa jih lahko na naslov: Urad 
vlade za informiranje, Slovenska 29, 1000 
Ljubljana, p.p.632

Razvojno izobraževalni 
center Novo mesto

Drugačni načini učenja v RIC Novo mesto 
Središče za samostojno učenje

Naše središče za samostojno učenje, ki smo ga 
poimenovali EDUS, vam ponuja 6 učnih mest, 
ki so opremljena z računalniki in internetom, 
in eno učno mesto s televizijo in videorekorderjem.
Na voljo so vam učna gradiva iz različnih področij, 
zaenkrat predvsem:
• tuji jeziki-angleščina, nemščina, italijanščina, 
francoščina, španščina
• računalništvo-različni programi
• slovenščina

Kaj vam Edus še omogoča?
• individualno svetovanje pri učenju in uporabi gradiv,
• srečanja z mentorjem,
• brskanje po internetu,
• strokovno literaturo.

Komu je namenjeno?
Vsem:
■ ki želite uporabljati gradiva za samostojno učenje,
• ki vas zanimajo nove možnosti za učenje,
• ki si želite sami izbrati čas in intenzivnost učenja.

Obisk je brezplačen, morate pa se predhodno najaviti.

Edus je odprt vsak dan od 8.00 do 20.00 ure.
Informacije:
RIC Novo mesto, Novi trg 5, Novo mesto

Dijas organizira koncert
Jabolčni zavitek 2000 Kdor ni z nami, je za 
nami! Sobota, 26. 2., 20.00, ŠD Marof 
nastopajo: Siddharta, Racija, Buh Pomagej. 
Karte v pre(d)prodaji so!

Galerija Simulaker -
mladinski klub Lokal patriot
Galerija Simulaker v mladinskem klubu, Novi 
trg 6, vabi na razstavo umetniških fotografij 
Tanje Lažetič in Dejana Habichta z naslovom 
KOLEDAR 2000. Razstava bo na ogled do 
12. februarja.

Galerija Luna
Andrej Markovič, razstava Sijoče gore, na 
ogled v mesecu februarju.

Društvo novomeških 
študentov

Tradicionalno študentsko zimovanje na 
Voglu
Termin: 6.03. do 11.03. 2000. Cena 36.800 
SIT (za člane DNŠ mogoče še kaj manj) 
vključuje: 6-dnevno nastanitev v Brunarici 
Burja na smučišču, 6-dnevno smučarsko 
vozovnico, 5X polpenzion.

Prvomajski Tignes (Francija), termin: 22.4. 
do 29.4. 2000. Cena bo ugodna (10% 
popusta za člane DNŠ). V ceno je vključen 
tedenski najem apartmaja (1/4) v Val Clareju, 
smučarska vozovnica Super Tignes (6 dni), 
organizacija in vodenje, organizacija 
spoznavnega in zaključnega večera, 
animacija tekmovanja in zabavne igre, 
izposoja in testiranje smuči (Fischer in Elan), 
izposojevalnica športne opreme (smuči, 
snovvboardi in rolerji). Poleg neskončnih 
smučišč bo tudi letos organiziran bogat 
smučarsko zabavni program: - šola alpskega 
smučanja, curvinga, snowboarda in 
telemarka; - zabavno smučarsko tekmovanje 
po posebnih pravilih; - tekmovanje v rolanju; - 
predstavitev in degustacija izdelkov 
sponzorjev; - streetball turnir; - inline hokey; - 
vsak večer žur do jutranjih ur v lastni 
diskoteki.

Rekreacija
OŠ Brusnice, torek od 19.00 - 20.30 
Gimnazija NM, petek od 19.00 - 21.00 
OŠ Grm, sobota od 17.00 -18.30 
aerobika KC Janez Trdina, ponedeljki in srede 
ob 19.00 in 21.15
squash VVindisch print, vsak dan do 17. ure
imajo člani DNŠ 20% popusta
fitnes, tenis, savna, Teniški center Otočec,
popust za člane do 20%
tenis TC Košenice, vsak dan od 8.00 do
22.00 ure, člani imajo 20% popusta
vodena vadba (aerobika, body-pump)
Dvorana Leona Štuklja, ponedeljek, sreda in 
petek ob 18.15,30% popust za člane.

Študijska knjižnica 
Mirana Jarca

Razstava ob 200- letnici smrti Franceta 
Prešerna - razstava Prešeren v upodobitvah,
avla Dolenjske banke (v organizaciji knjižnice)

Kulturni center Janez 
Trdina

Velika dvorana: sreda, 2. februar, ob 19.30 
uri. Gledališka predstava V. Moderndorferja, 
Vaja zbora v izvedbi Zavoda za izobraževanje 
in kulturo iz Črnomlja.
petek, 4. februar, ob 18.00 uri. Prireditev ob 

50- letnici društva slepih in 
slabovidnih Novo mesto, 
ponedeljek, 14. februar, ob 
19.30 uri. Gledališka 
predstava A. R. Gurneya, 
Ljubezenska pisma v 
izvedbi Gledališča Ptuj.

| četrtek, 24. februar, ob 
^ 19.30 uri. Baletna 

predstava Krešimirja 
Baranoviča, Lectovo srce. 
Nastopila bo baletna 
skupina Croatia.

Dom kulture
četrtek, 17. februar, ob

16.00 uri. Lutkovna predstava za najmlajše, 
Palčki na Smovskem griču, v izvedbi 
Lutkovnega gledališča iz Ljubljane, 
ponedeljek, 21. februar, in torek, 22. februar, 
ob 19.30 uri. Gledališka predstava Eugena O 
Neilla. Dolgega dne potovanje v noč. Dramo 
bo izvedlo SNG iz Maribora.

SOU- turizem
Smučanje

Kranjska Gora, 6.-12. februar, 13.-19. 
februar, cena obeh terminov 30.000 SIT; 
Mariborsko Pohorje, 20.-26. februar, cena
30.000 SIT; Le Corbier 29. januar - 5. 
februar, cena 48.960 SIT; Gerlitzen, 11. in 
25. februar, 10. marec, cena 2.500 SIT

Športni izleti
Nočna smuka, Straža pri Bledu, 16. 02. in 
23. 02., cena 1.600 SIT; Telemark, Kranjska 
Gora, 25. 02., cena 2.700 SIT; Ledno 
plezanje, Bohinj, 26. 02. in 4. 03., cena 
2.200 SIT; Nočno sankanje, Kranjska Gora,
4. in 18. 02., cena 1.500 SIT; Tek na 
smučeh, Pokljuka, 11. 03., cena 800 SIT

Potopisna predavanja
Afrika & KŠOT (Klub 

študentov občine Trebnje)

sobota, 5. februar, Avstralija, Uroš Ravbar 
sobota, 19. februar, Venezuela, Tomaž Gore 
Predavanja so v diskoteki Afrika ob 19.00 uri. 
Vstopnine ni!

Športna dvorana Marof
sobota, 5. februarja ob 17.30, rokometna 
tekma, članice RK Novo mesto : Vias 
Šentjernej
sobota, 5. februarja ob 20.00, košarkarska 
tekma, člani KRKA : Loka kava 
nedelja, 13. februarja ob 10.00 rokometna 
tekma, kadetinje RK Novo mesto : Gramiz 
Kočevje
sobota, 19. februarja ob 17.30, rokometna 
tekma, RK Novo mesto : ŽRK Ptuj 
sobota, 19. februarja ob 20.00, košarkarska 
tekma, člani KRKA Novo mesto : Union 
Olimpija

šola tujih jezikov

ANG + NEM + FR + IT + RUS + KIT
Vpis v spomladanski semester
- splošni jezik 
-poslovni jezik
- pripravama maturo (AN, NEM, FR)
- dodatna ponudba za osnovnošolce in srednješolce
- tečaji v tujini

Glavni trg n, Novo mesto, +t: 068/ 37 2102 +f: 068/ 37 2101
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k i ra
Sta punci, kot to povesta že njuni imeni. 
Vendar to ni kar tako. Kajti le dve punci 
lahko razvijeta tako tekmovalnost za 
ljubezen nekega moškega. To pa ni kak pes 
(tu dekleti ne poznata ljubezni, ampak zgolj 
seks), temveč njun skupni in nič hudega 
sluteči lastnik. Vendar med Laro in Taro ni 
zgolj tekmovalnosti in boja, je tudi globoka 
povezanost, ki jo narekuje generacijska 
razlika. Medtem ko je Lara že starejša, 
dostojanstvena in včasih nekoliko 
pozabljiva gospa, ki uživa mirno 
upokojensko življenje, je Tara divja 
mladostnica, ki sicer ne pozna 
kompromisov, vendar se v pomembnih 
zadevah vedno posvetuje s starejšo 
kolegico. Tako imamo na eni strani 
spoštovanje, na drugi pa pokroviteljsko 
prijateljstvo. Izkušena Lara prav rada 
pokaže svoji mlajši tekmici kakšen trik v 
prelisičenju ljudi in pasjih sotrpinov, recimo 
tistega, kako se narediti gluhega, če te 
lastnik pokliče nazaj v hišo, ravno ko se 
fino zabavaš s petjem v zboru 
mestnenjivških psov in psic. Lepa 
debeluška pa včasih uspe starejšo kolegico 
zvabiti v pasjo igro in umirjena gospa se 
spremeni v radostno in brezskrbno dekle; 
krog življenja pa se tako sklene.
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So

Na Park se je mogoče brezplačno naročiti na 
naslovu marko.kralj@drustvo-dns.si, sicer pa z 
naročilnico 1999/2000, ki jo dobite v 
Knjižnici Mirana Jarca ali pa v vašem 
priljubljenem lokalu.

PRIDI IN SE SPREHODI PO SVOJEM PARKU!
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